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4 THE IRISH MASSACRES OF 164l.

clothes, and then the said Andrewaﬁd this examinant conveyed the
said Mr. Gilbert safe to Cong. And farther saith not.

WmLiax Lyxce FrrzPeTER.
Taken before me,

RoBT. ORMSBY.

CXX.

TaomAs Jomxsox, Vicar of Tullagh and Killycomen, in the
county of Mayo, sworn and examined, saith, that on or about the
10th of November, 1641, after the present insurrection and rebellion
was begun, divers rebels of the baronies of Costello and Gallen in
the county of Mayo, whose names he knoweth not. in forcible and
rebellious manner came and broke into this deponent's house, at
Ballynow, in the same county, and then and there rebelliously and
by force and arms, seized on, took, and carried away this deponent's
household goods, books, and all things they pleased, which they
found, and so departed away. And the next morning those, or some
other rebels, not known to him, forcibly also at the same place took
and carried away all his cows and young cattle, two horses, and his
sheep, all worth fifty pounds, and above. And then or soon after, one
Malachi, the titulary Archbishop of Tuam, seized on this deponent’s
church living, and took upon him to give and confer it on one Eiver
O’Conaghan, a popish priest, who thereupon entered thereunto, and
received the profits thereof ever since, worth 80l per annum, a
year's profit being now lost. And this deponent himself, having
fled for safety of his life to Castlebar, being Sir Henry Bingham's
castle in the same county, and staying there until about Candlemas
in that year, 1641, the said Henry Bingham at that time, upon
certain terms, and articles, betwixt him and Miles, Lord of Mayo,
delivered the castle aforesaid to him, the said Lord of Mayo, to
keep for him during the rebellion, there being at that time and for a
month before a siege maintained against that castle by the arch-
rebel, Edmund Bourke of Braskagh (sic), in the barony of Owles,
gent., at which time of the delivery of the said castle, he the said
Miles, Lord of Mayo, undertook to convey the said Sir Henry Bing-
ham, and all the English and Scottish in the castle, with their
clothes, unto the fort of Galway. And, thereupon, they coming the
first day to Ballinacarragh, in the same county, a town belonging to
the Lord of Mayo, this deponent there fell sick and was forced to
turn back again, and in his return to Castlebar he was set on and






6 THE 1RISH MASSACRES OF 1641

because he would not turn to mass, which prior answered that it
was as lawful to kill them as to kill a sheep or a dog. And divers
of the Irish rebellious soldiers then told this deponent to his face,
that were it not for fear of offending the said Walter Bourgh, they
would make no more conscience or care of killing him than they
would do of a pig or a sheep. And the said Walter Bourgh (sic)
being threatened to have his house burned over his head, and to be
pillaged of his goods, if he kept this deponent any longer, he gave
him a pass under his hand to take to the Earl of Clanricarde at
Loughrea, which brought him thither accordingly in safety, where,
as otherwise without God’s miraculous delivery, he could not, as he
is verily persuaded, have escaped murdering. And this deponent
ever after that time lived by the noble and free charity of that
good Earl, until of late that his Lordship sent him and divers
other Protestants away with a convoy. And this deponent further
saith, that one of those rebellious murderers aforesaid, named Kedagh
Roe MacJames Clandonnell, boasted at his return from Shrule that
he had killed with his own hands four of the Protestants, namely,
Mr. Barnard, commissary ; Mr. Corbett, minister; Edward Jones,
and Mr. Smith, a merchant. And in triumph of that his villany,
tho said Kedagh brought their blood upon his hands, arms, and
weapons to Ballinacarragh aforesaid, sixteen miles distant from
Shrule, and being advised to wash his hands, arms, and weapons
of that blood, he answered, with an oath, that he would not wash off
the Iinglish blood until he came to Aheedrinay (sic) to Rory Oge’s
house. And this deponent saw the said Kedagh afterwards wear a
suit of clothes he knew to be Mr. Barnard’s, the same which he
wore when he parted from this deponent at Ballincarragh aforesaid.

And further this examt, saith, that after the massacre at Shrule,
he, this deponent, having a daughter blind of both eyes, who went
to seek relief up and down the parish of Turlogh, where he had been
vicar, with a little boy that led her, also this deponent’s child, these
two poor children of his being met on the highway by one Manus
MacJames, brother to the before-mentioned Kedagh, that bloody
rebel, knowing them to be this deponent’s children, took the boy
and tied him to a tree and there left him, and the poor girl, weeping
and in great fear, almost starved with cold, when and where he is
persuaded they had both perished, had not one Donnell O'Duggan
by accident come that way, who, knowing the children, loosed the
boy from the tree and sent them both away.

And this deponent also saith, that while he was at Turlogh












10 THE IRISH MASSACRES OF 164l

their children ; whereupon, on a Saturday at night, these murderers
came to this deponent’s father’s house and quartered there all night,
and did dress a beef for their supper, which Roger MacSwyne of
‘Ardnagles had given them as a part of their hire; and on the Sun-
day morning the aforesaid murderers bound this deponent’s father,
Robert Nesbitt the elder, and in the meantime this deponent's
mother went to the said Roger MacSwyne's house, and told him
that they had bound her husband and intended to murder them all,
and prayed him for God’s sake to save them ; whereunto the said
Roger replied that what was to be done was by his command, for
he had given orders to them, and commanded her to depart, adding
withal that, if they (his men) did not kill the thieves, as he named
them, that he would do it himself; notwithstanding which answer
this deponent’s mother came back to the house where her husband
was bound, and immediately they tied the said deponent’s mother,
Emmeline Nesbitt, with ropes of hair, and drew them all, to wit,
the father, mother, and five children, to the place where they in-
tended to act the murder, and before they came to the place this
deponent, with his two sisters, Helen and Mary, shrunk back out of
the way, and hid themselves. The rest were led on to the slaughter,
when they murdered the father, and also the mother by . . . . she
being then great with child, and threw a young child, newly weaned,
into the river. Whereupon, the eldest son, whose name was John,
fled away (being then sixteen years or thereabouts) until he met
with one Owen O’Dowd, now living in Ardnaglas, unto whom he
addressed himself, and told him that the Ulster men had killed his
father and mother, and prayed him to save his life, unto whom the
said Owen replied that he would, and yet he brought him back to the
murderers, and delivered him unto their hands, who killed him.
And this deponent, being further examined, saith, that Roger Mac-
Swyne. Edmund McSwyne, Alexander McSwyne, Roger McSwyne
FitzAlexander, Hugh McSwyne, and divers others, were all of them
contrivers and assistants of the murderers in the fact; and, farther,
he, this deponent, saith that they, the said McSwynes, were always
Jealous that the said persons should escape into the English
quarters, and discover their actions, which was the cause they mur-
dered them after so long a time.  And further this deponent saith
not, but that one George Evans, now living near Donegal, can testify

to what this deponent hath saith,
RoBErT NESBITT +
Degng present, 16th Jine, 1658,
CHARLES GoRk,






























20 THE IRISH MASSACRES OF 1641.

said husband, was taken a little way and killed by them. And the
cause of this examt.’s knowledge is that she chanced to look out of the
said Philip Kelly’s house towards John Porter’s, when she saw the
said Callo and the others carrying her husband by the said Porter’s
house ; upon which she hasted after them as fast as she could, but
before she could come unto them her said husband was killed and
the Irish had left him full of wounds. And she further saith, that
the saw the corpse of one Hugh Wild, who was murdered at the
same time, by the same party. And she saw his entrails coming
forth of his body ; and she did hear among the Irish, while she was
their prisoner, that one Pat Oge O'Hoolihan was amongst them that
committed these murders. And further saith not.
ANN + MoOOoRE.
Jurat. 18 May, 1658,
Epwarp Conway.
GEeo. Rawpon. Note.

John Porter, sworn, confirmed the above in all particulars,
adding that Art O'Huolihan, a priest, was amongst the party that
committed these murders.

CXXIX.

Epwarp WiLsoN, of Lattmarkmurphy, in the parish of Augh
(illegible), in the barony of Dungannon, county of Tyrone, gent.,
being duly sworn and examined, deposeth and saith, that in the
beginning of the present rebellion, and by means thereof, to wit
on the 28rd of October last, he was robbed or otherwise despoiled of
his goods and chattels worth 8701., by, or by the means of, Shane Oge
MacCanna (sic) of the barony of Truagh, county of Monaghan, gent.,
Toole MacCanna and his brother Cuconnaght MacCanna, Patrick
MacCanna and his brother, and several of the septs of the Mac-
Cannas. And this deponent saith, that there was murdered at
Aghalon aforesaid, by the rebels, men, women, and children, to the
number of one hundred persons or thereabouts, some whereof they
killed with swords, others they hanged, others they shot to death,
others they hung up by the arms, and with their swords did hack
them, to see how many blows they could endure tefore they died,
and others they knocked on the head with hatchets. And further
this deponent saith, that he heard it credibly reported by men
of credit that the rebels of that county publicly said that the
king of England should no longer be their king, saying further,
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Note.

John Henderson, gent., sworn on the 2nd of May, 1658, before
Colonel George Rawdon, deposed that he and about forty other
Protestants were imprisoned at Armagh in the spring of 1641, by
order of Tirlogh Roe O'Neil, that he looked out one morning of a
window in the back of the gaol, and saw ‘ James Rowan, an inhabi-
tant of Newry, brought thither by one Walter Bodley, Hugh Modder
MacCadden (sic), and Neil O'Mallan, with others whose names he
knoweth not, and there murdered by them.” Henderson further
swore that Mr. Griffin, curate of Armagh, William Cammoge, and
others to the number of about twenty, were all taken away from
Armagh to Munolly, about twenty-four miles distant, and all mur-
dered except Cammoge, who escaped and told him the fate of the
rest, and that thirty-six persons were drowned or murdered by the
rebels at the Tollwater.

CXXXI

The examination of HUMPHREY STEWART, taken before me, this
8rd day of May, 1658, being aged forty years or thereabouts, who
being duly examined and sworn, saith, that the next day after the
town of Lisnogarvey was burnt by Sir Phelim O’Neil, and his army
returning home scattered, this examt. coming down to the Tollwater
the same day saw Joseph Hanley, his wife, and their children, cast
into the Tollwater, with one Henry Taylor, son of William Taylor,
and there drowned by Donnell O'Neill McCann, David McVeagh,
Edmund Roe MacElevay, and Neil O'Doven, whereupon this
examt. was glad to fly back into the woods for shelter and there
hid himself. And as for the drowning at Portadown, he, this
examt., saith, that he and one James Jackson being at plow for
Mr. Jones, about Lammas last, there came to them when they
were ploughing one Toole Oge McToole dubh MacCann, and they
falling into discourse about the great murders committed at Porta-
donne, this examt. charged the said Toole with being one of them
that committed them, to which the said Toole answered, that he
did nothing but what he had command for ; for that Toole McRory
had the command of many men and him amongst the rest, and
that he commanded them not to suffer any of the British nation to
pass over the bridge, without money and some of their clothes,
and this examt. saith, he heard there were drowned by the said
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deponent hath heard divers of the rebels complain that they could
not get bream, pike, or other fish in that river, since the English
were drowned there, as formerly they had done, and they used to
say that they (the Irish) thought all the fish and the English had
gone away together.

Jurat. 16th Feb. 1642,
RANDAL ApaAMmS.
WiLL. ALDRICH.

JoBN 4 HICOEMAN,

CXXXIIL

RaxpaLn Apawms, clerk, duly sworn, saith, that about the 1st of
November, 1641, being in company with some of the chief gentle-
men of Westmeath, near the place of his and their residence, he
heard some of the said gentlemen profess and say to some friars
then in their company, that they, the friars and their fellows, were
the cause of this great and mischievous rebellion, and showed to
their face what little, and indeed no cause they had to have begun

-80 many foul abominable actions; as first, generally they enjoyed
the highest benefits the kingdom could afford, and that none even
of the best and greatest, all things considered, could be so fully
made partakers of them, the benefits aforesaid, than they were,
and for further convincing them of their damnable villainy, they
instanced, in very many particulars at first, the great freedom they
had in religion without control, and that they, the friars, had
generally the best horses, clothes, meats, drinks, and all provisions,
delightful or useful, as none others had, or could hope to have, the
like on such cheap and easy terms, for they had all without care or
cost of their own, and many other privileges, beyond any of their
own function either regular or secular, through the Christian
world ; and therefore those gentlemen most bitterly cursed them,
the friars, to their teeth, saying they hoped God would bring that
vengeance home to them which they, by their wicked plots, laboured
so wickedly to bring on others. The gentlemen before named that
spoke these very same words were Sir Phelim Tuite, Knt. and
Baronet, Edward Tuite, Esq., justice of the peace, and Andrew
Tuite, Esq., justice of the peace.

RANDALL ApDAMS.
Jurat. August 22nd, 1642,

JorN WATSON.
Wu. ALDRICH.
HEN. BRERETON,
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and that when one Evers and a miller came to help to save the
goods, they fell upon them and wounded the miller to death, and
caused Evers, for fear of losing his life, to turn Papist. On the 14th
of December the inhabitants of Clontarf, chiefly fishermen, came
and took away out of the said bark such coals and salt and ropes as
were left in the said barque and carried them to their houses. And
saith further, that FitzSimmons of Rahenny, gent., was amongst
those at Rahenny that pillaged the bark all night. And saith
further, that there came some of the rebels on the 12th of December
to Clontarf, and that they came to the house of this examt., finding
no other English in the town, and rifled all he bad, and said they
would set fire to his house if he would not leave it, and that they
would not leave an Englishman dwelling upon the land, and they

said they would go from thence to Howth.
(Unsigned.)
J. TEMPLE.
Note.

The above deposition appears to be a copy of a lost original.

CXXXVI.

JosEPH SMITHSON, minister and preacher of God's Word in the
parish of Clonskerme (sic), in the county of Dublin, and barony of
Rathdown, being duly sworn and examined, deposeth, that in
December last, upon (illegible) day at night, he was robbed in house-
hold goods to the value of 40l. ; in hay, 50L. ; in (illegible) 8. ; in bills
and bonds, 10L.; in the loss of his glebe lands and garden, 5l.; in
divers hens, geese, ducks, pigs, and turkeys, 18s. ; offerings and other
duties, 5/. And that his wife was that night taken prisoner in her
own house at Dean’s Grange, count;

Richard Roclifort of the same parish, i
viz. Phelim Malone and John Cgy °
whose names are James Goodma

and Patrick Sherman of the F
aforesaid, and being so taken i

off and herself dragged out by
pinioned and set upon her own

and they drove her horse throu

ston, of Stillorgan, in the said ¢

to the rebels to hang her but r

was carried, still on horseback,

same manner. And this depone
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examined, deposeth and saith, that since the beginning of this
present rebellion and by means thereof, her said husband, and she,
this deponent, were expelled from, deprived, robbed, or otherwise de-
spoiled of their goods and chattels to the value of 708/. And further
saith, that the rebels that so robbed and despoiled them were Colonel
MacMahon MacBrian, and Patrick MacLaughlin, Colonel MacQuin,
Colonel MacArt Ardle MacMahon, and Ewer MacCallan. And she
further saith, that on May day last, when the rebels were beaten at
Ardee by the English army, they all came to Carrickmacross, and
then they killed her, this deponent’s, husband, and said they would
not leave a minister alive in Ireland, because, as they said, the
English army killed all their priests at Ardee. And the chief captains
and colonels in the Carrick said they did God good service in killing
the ministers. And this deponent saith also, that at Christmas last
the rebels most cruelly murdered, at three several times, nineteen
Englishmen, and since Christmas killed and drowned, at or near
the Carrick, of men, women, and children, to the number of eighty-
nine persons. And saith, that the persons that did these murders
and cruelties were Colonel MacBrian MacMahon, a chief rebel in
Carrickmacross, Ewer MacLoughlin, a rebel bishop who was the
chief director and causer of these murders, and Patrick Mac-
Loughlin, a colonel also among the rebels. And this deponent
further saith, that such was the cruelty of those that murdered her
husband, that after they had hanged him up they cut his head from
his body and stabbed him with skeans. And that one Friar John,
who was one of the principal murderers, took hold of her husband’s
leg while he was hanging, saying, ¢ Go tell the devil I sent thee to
him for a token.” And the same rebels did commonly say that the
Protestants were to be all crushed. And this deponent saw one
who termed himself to be the priest of Carrickmacross sprinkle
water on and christen anew one Francis Williams, of Carrickmacross,
and his wife, who were formerly Protestants, but turned to mass, he
further saying they could not be Christians until they were so
christened. And the rebels before her husband’s death prest him
much to turn to mass, but he told them he would die in his own
religion.

DENNEY MONTGOMERY 4
Jurat. 17th November, 1642,

JorN WATSON. RANDAL ADaMS.
Wu. ALDRICH. Ebp. PicorT.
HeN. BRERETON.
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nent, and so have others whom this deponent gives credit unto like-
wige informed him, that Philip Birne of Barnasoile, in the county
of Wicklow, gent., son-in-law to Mr. Edward Leech of the Grange
near Wicklow, was, about seven weeks since, by or by the means of
the said Mr. Mullinex, apprehended in Dublin for partaking with
the rebols, and especially for writing a letter to him and this depo-
nent for delivering up the castle of Wicklow unto the rebels. And
that the said Philip Birne was brought before Sir Charles Coote,
and thero examined and committed, and threatened to be hanged,
but how he was enlarged this deponent knoweth not. Howbeit, by
some moans he hath gotten fresh liberty, and at or about the 6th
or Tth of April last this deponent received another letter from him,
which followeth in these words, viz.—
Mu. Joux Jorce.—So it is, though (as) you partly lmow, I intend to
assnult the Oastle of Wicklow, before I depart, I do not desire to take the
liven of any Christian, so I desire you and the rest to prepare yourselves

to mervo (Jod, 80 I rest
Yours as you deserve it,

PaiLre BIrNe

Which letter this deponent received about the 7th of April afore-
snid, 1042, which letter was thus endorsed, ¢ To John Joice and the
resl in the castle of Wicklow.'! And afterwards this deponent re-
eeived a lotter from the said Luke Birne, colonel of the rebels, thus
direetod, viz. ¢ To my loving and respected friend Mr. John Joice,
and the rest of the gentlemen in the castle of Wicklow, these.’

CoURTROUS GENTLEMEN.—It is not unknown to men of your litteration
(nie) and experience, that it is no perfect point of Christianity that men
should, in scorn of other Christians, rather untimely perish between hope
und denpnir than yield to many well-disposed men of note, as many other
gentlomen of your country have done and some to myself, for which they
receivid the benefit of faithful promises faithfully performed to their
content. in the present, and ever shall, by God's grace subsisting, which
gentlemon like (#llegible) and quarter of goods and lives shall you receive,
with all suflicient security of performance, if it shall please God Almighty
to mollify your hearts, no longer to stand in your own light, and to listen
with attentive ears to your own good and safe desires, wished by your
trus and affectionate friend to do you service; in expectation of your
answer I reat,

Luke Brene

Apri 26th, 1642,
Since which time this deponent received another letter, delivered
unto him about the last of April, 1642, from the said Walter Birne,
thus directed, * T Mr. John Joice and the rest of his company.’
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The said David Rorke is bound in 10l. to give evidence against
Luke Toole for the aforesaid murder in the High Court of Justice
at Dublin, the first day of the sitting of that court, and not to depart
hence without license, dc.

CXLI.

Luge TooLE, of Castlekevin, in the county of Wicklow, aged
seventy-five years or thereabouts, examined before us, saith, that
at the beginning of the rebellion he was summoned by Hugh
McPhelim Byrne, Lieutenant-General of the running army for the
Irish, to be at Ballygarny, to join with others of the Irish army
there, to give opposition to Sir Charles Coote, who about that time
with a party of the English army marched into the county Wick-
low. He saith, that he being come to Ballygarney, found Phelim
McRedmond Byrne, who cormmanded in chief over this examt., and
the rest of the party at Ballygarney. He further saith, that he
coming in and entering into the said town of Ballygarney, there
was a man hanging upon a bush near the house of Ballygarney, at
which his horse started, and upon inquiry he, this deponent, was
told by some of the soldiers there that the man was a shepherd,
but to whom he, this deponent, cannot now remember, nor doth he
know the man's name, nor whether he were English and Protestant.
He saith that he did not give any order for the hanging of the said
shepherd, or any other person at Ballygarney, neither doth he
know of any other that gave an order for the hanging of any one
there, nor doth he know of any other man that was hanged there.
He saith he doth not know of any Englishman or Protestant being
brought into the said house at Ballygarny, before him, this de-
ponent, or any other person, he, this deponent, and the rest of his
party having gone away early the next morning, after his coming
there as aforesaid, to meet the said Sir Charles Coote. He further
saith that he neither saw or knew John Leeson or Nathaniel
Snape.

Lu. TooLk.
27th Jan. 1662,
JAMES DONNELLAN. Taos. HooOKE.
Isaac Dosson. DubpLEY Lorrus.

Taos. DoNGAN.






30 THE IRISH MASSACRES OF 1641,

CXLIIL

GeoreE TweLLy, sworn and examined, saith, that at the
beginning of the rebellion, and about & quarter of a year before, he
" served Dean Bartley, of Truaghtown, in the county of Monaghan, and
that on the rising of the rebellion one Neil MacCannan possessed
himself of the Dean’s house, and took him prisoner, together with
about fifty or three score English and Scots, men, women, and
children, all of the said Dean’s family and tenants, and about a
month after, he, the said Neil MacCannan, conveyed the said Dean
to Enniskillen, and promised to protect the servants and the rest of
the said family and tenants with him at Truaghtown, which he ac-
cordingly did for the space of three-quarters of a year, about which
time Sir Phelim O’Neil and many more rebels in his company came
to Truaghtown, to make merry, as this examt. then surmised, who
perceiving so many English and Scots there, he, the said Sir Phelim,
uttered words to this effect in English : ¢ Cozen (sic) Neil MacCan-
nan, I wonder you keep so many English and Scots about your
house.’ ‘ Why,' said MacCannan, ‘ they be poor servants of the Dean’s
and I keep them under myself, you need not fear what they can do,
poor things, they had rather have a bit of meat than to do any mis-
chief against you or I.' 8ir Phelim replied, ¢ I desire that you
make away with them, for they may do mischief hereafter, if their
army should be near us, and any escape from you." Then said
MacCannan, ¢ I have kept them, Sir Phelim, so long, that I am
loath to see them suffer death now.' Sir Phelim hastily made
answer again, ‘ Plague on them !’ or some such reviling words, * set
out all your guards, and let me see a fire made for them before I go
hence | ' * No |’ said MacCannan, * I will not,’ and thereupon some
difference about it seemed to arise betwixt them, and Sir Phelim
told MacCannan that he might be assisting at his own death in
keeping these servants alive, and MacCannan then said, that not-
withstanding that, he would protect them, and did so accordingly.
That this discourse, or the substance of it, this examt. was ear-
witness of himself, being one of the servants of the said Dean, when
he was a prisoner under the aforesaid MacCannan. And further

saith not.
GEORGE TWELLY.
Taken before us (illegible), 1652,
R. T1GHE.
R. RYEVES.
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CXLVIII.

EpMuND SPILLANE, of Cashel, aged about twenty years, deposeth,
that he was present when one Conogher MacShane Glas and his
son murdered Mr. Francis Bannister, and took some of his money
away.

JoHN BOOKER.
Nate. WILLMER.
JoBN HACkET,
Mayor of Cashel.
28th Aug. 1652.

CXLIX.

WiLLiaM PoweR, of Cashell, sworn and examined, saith, that he
was at Cashel when Philip Dwyer and his forces came thither, and
that he saw one Thomas Charleton murdered by William MacPhilip
O'Dwyer of Ardmoile, and that he also saw one William Beane,
innkeeper, murdered by James Roche of Griffinstown, and that
when he was standing in the street Thomas Brown, cooper, was
murdered by the said Roche, and that he was present when John
Dwyer of Knockgorman thrust with a naked sword at Mr. Beane,

the innkeeper’s ostler, wherewith he wounded him, and further saith
not.

CL.

JoaN MEAGHER, of Cashel, aforesaid, aged about thirty-five
years, being sworn on the Holy Evangelists, deposeth and saith,
that she saw Mr. Bannister and John Linsey murdered by some

of the party that came into Cashel, but their names she knoweth
not.

CLIL

ELLEN HANRAHAN, aged sixty years, deposeth, that she did see
one William McPhilip of Ardmoile murder Thomas Sadlier, and
that she did see four or five of the soldiers of the O’Dwyers murder-
ing John Linsey.






























o4 THE IRISH MASSACRES OF 164l.

Shirly, with others whose names he remembereth not, who they
carried out of the town and hanged, some of them upon the landsof
(¢llegible) near Graigue; the rest were carried further by Gibbon Fore-
stal, Garrett Forestal, Donogh O’ (illegible) now in Connaunght, whither
he went with his master James Butler, and others whose names he
remembereth not. And this examt. is confident that James Butler
was then at home in his house, but he doth not certainly know
whether Colonel Bagenal's wife was there or not, but saith that she
doth frequent the place and continue there sometimes two months or
thereabouts. He further saith, that soon afterwards he heard that
Morris Kelly with others brought divers English prisoners from
Gowran to Graigue, amongst whom was Henry White, tenant to this
examt., at which time there was there Edmund Butler, Sir Walter
Butler, Captain Shortall, and Captain John Batler, this examt.’s
son, and this examt. hearing that these prisoners were so carried
away, he sent his servant Andrew Barlow to use his utmost endea-
vour to save Henry White, by reason he was his, examt.’s, tenant,
who so prevailed with Colonel Edmund Butler, then commanding
in chief, that he got off the said White, and the rest, as he heard,
were conveyed to Ross, and near to that place put to death, as he
was informed ; and that the said Kelly did convey them to Graigue,
and thence to the gates of Ross, and that he, this examt., sent his
said servant and another to mediate to save their lives. DBeing
demanded what he knoweth of the death of Richard Lake, he saith
he heard he was hanged, and further saith not.
EpwArRD BuTLER, Knt.
Taken on the 18th August, 1652, before us,
HeN. JoNEs.
HEN. STAMER.

CLX.

Saran Francis, alias BoUuLGER, aged thirty-six years or there-
abouts, duly sworn and examined, saith, that she lived at the Graigue
at the beginning of the rebellion, and continued there five or six years
after. That she is the daughter of Barnaby Boulger of the Graigue,
and was formerly married to Walter Shirley of the Graigue, who
by his trade was a carver and joiner. That he, her said hus-
band Walter Shirley, did work with James Butler of Tennahinch
near the Graigue, and made up a gate for his house at Tennahinch.
That there then lived at the Graigue of English, John Stone, Robert
Pyne, William Stone, one John, servant to the said John Stone,
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gshe saw Garret Codd, Gibbon Forestall, and about ten more that she
knoweth not the names of. She further saith, that John, the afore-
said servant of John Stone, was also hanged on the same tree that
her husband was hanged on and at the same time, and that John
Stone and the rest of the English were carried towards Ross, and
by the way murdered. She further saith, that the same day towards
evening, William Stone, son of John Stone, working at the river
on & ship for Sir Charles Coote, was brought to the Graigue and
hanged on the same tree that her husband was hanged on. And
that one . . . Bennett of Ross came riding thither post to save
William Stone if he could, but could not prevail by reason of
Mrs. Ellen Butler, who then lived in the house of James Butler of
Tennahinch aforesaid, and opposed his saving said Stone. That this
examt. did that day see the said Bennett on horseback bareheaded,
and that she was told by others that he had neither cloak, band, or
hat on, through riding in haste to save the said William Stone.
She further saith, that she hath heard that Gerard Codd, Gibbon
Forestal, and a servant of Henry Bagenal’s were present at the exe-

cution of the said Stone.
Saram Francis +

Deposed before us, 16¢th October, 1652,
Tromas HERBERT.
HEeN. JoxEs.
THoMAs WILSON,

Note.

James Butler of Tennahinch, mentioned in the foregoing deposi-
tions, was the younger brother of Lord Mountgarrett, who was the
father of three sons, viz. Edmund Roe, his heir; Edward of Urling-
ford, whose examination is hereafter given, executed in 1653, like
Bagenal, for his share in the murders at Kilkenny in 1641-8;
Richard, also a captain in the Irish army in those years. Carte's
abstract of the missing portion of the Plunket MSS. which Mr.
Prendergast copied for Colonel Plunket Dunne (v. ante, p. 107, note)
gives the following account of Bagenal’s conduct, but it is shown
to be wholly untrustworthy on the vital point of his guilt by the
documents here printed for the first time :—

“ When Colonel Bagenal,” says Carte's MS., ‘“ was by the
Supreme Council made governor of the county Carlow, Mr.
James Butler of Tennahinch, brother to the Lord Mountgarrett,
was competitor with him for the place, and missing his aim,
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away. Thus beseeching the Almighty God to direct yow to the
beste and to grant yow favor amongst them first,

¢ Your trewly loveing sister,
‘“ ANN BuTLER.”

Brian Cavenagh's mother was the sister of Lord Mountgarret
and of James Butler of Tennahinch. From her marriage with Sir
Morgan Cavenagh (chief of the Slught Dermot) descends the present
Art MacMurrogh Cavenagh of Borris House, Carlow, formerly M.P.
for Wexford.

CLXI.

EvrizaseTh ENNis, alias Harris, aged fifty years or thereabouts,
sworn and examined, saith, that she knew Edward Butler of Urling-
ford, second son to the late Lord Mountgarret, two years before the
rebellion began, and about a week after Easter, in the year 1642,
this deponent with several others, to the number of eighteen men,
women, and children, were carried from Freshford to Ballyraggett,
by a company of foot soldiers, whom this deponent doth verily
believe were commanded by Captain Edward Butler aforesaid, who
was then in Ballyraggett, commander in chief of the castle and
company, and upon the application of Mr. Clerk and Mr. Byfield,
both of Parkscrone, English Papists, prevailed with the said Captain
Edward Butler to spare the life of this deponent, and one Anne
Deals, and this deponent’s husband, who was horse-rider to the said
Edward Butler’s father ; and this deponent was told by Mr. Clarke
and Mr. Byfield aforesaid that the said Edward Butler told them
that if he hanged his father’s horse-rider, his father would hang
him ; whereupon the said horse-rider was saved, with his wife and
children, and being demanded by whose order the five English
Protestants who were then in prison in Ballyraggett with her, this
examt., were put to death, she saith, that the said Clarke and
Byfield told her that it was by Captain Edward Butler’s order, and
she further saith, that she knoweth that the said Captain Edward
Butler durst not come into his father’s, the late Lord Mountgarret's
sight, for his hanging of the said five persons.

EL1zaBETH + ENNIs.
Sworn before us, the 5th Feb. 1652,
RicHD. STEPHENS.
(illegible) Evans.
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fonght with, against four score Englishmen in the year 1642, a
little before Michaelmas near to Ballinakill, in the county Kilkenny,
at which time that Irish party killed amongst others Lieutenant
Gilbert, Ensign Alfrey, Mr. Thomas Bingham, a minister, Robert
Graves, Richard Bentley, and others whose heads as a trophy of that
victory were sent to be set up at Kilkenny, a piper playing before
them ; he, the examt., saith he was not in that fight, but at his
own house at Urlingford, about ten miles from Ballinakill, but heard
of the Englishmen that were then killed, and that his cousin Walter
Butler was also killed there, and he, this examt., was at the burial
of the said Walter Butler the next day, his brother Edmund was
also at that burial. Being further demanded if he had not the
command of a foot company that year, or the year after, he said
that he had such command that year, and that so soon as that
fight aforesaid was ended, he laid down his command, and was not
in arms since, but continued at his aforesaid dwelling-house at
Urlingford, and hath not since meddled with any military employ-
ment.

Being demanded if he was governor of Ballyraggett in the year
1642, and if any of his foot soldiers were quartered there, he saith
he never was governor there, nor did any of his foot live in that
place to his knowledge, but he confessed that he was in the town
of Ballyraggett about Easter after the rebellion broke out, and in
one Edmund Scott’s house there. Being demanded if he saw any
English people brought prisoners into Ballyraggett at the time he
was thero in Scott's house, he saith he did not that night hear
anything of them, but that next morning, being the next day of his
coming thither, he was told by Mrs. Scott, wife to Edmund Scott,
that there were some prisoners then going to execution, and she
carnestly desired this examt. to save their lives if he could, and that
thereupon he went in person to the place where the marshal’s man
was hanging them, and he did see three hanged, an old man, an
old woman, and a boy, and that hoe saved all the rest who otherwise
had been hanged, all having ropes about their necks, that he was
fo troubled at it, that he called the marshal’s (Cantwell’'s) men
rogues, and demanding of them by whose order they hanged these
prisoners, they could not show any order in writing for the fact,
but alleged it was by the provost marshal Cantwell’s order. Being
demanded if there were not five hanged at that time, he said he
saw but three, nor did he hear of any more being executed of that
company.
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he desired them to shoot him, rather than to use him so, but denicd
that he was afraid of going to Kilkenny, or that there was any word
spoken of it at that time. Being lastly demanded why, having
solemnly engaged himself to the Countess of Ormond to see the
poor stripped English safely conveyed from Kilkenny to Waterford,
at the first outbreak of the rebellion, he forsook them at Knock-
topher, and thereby exposed them to the rage of the bloodthirsty
Irish, he, this examt., saith, that he did promise the Countess to
secure those English (illegible) Waterford, and accordingly went
with them to Knocktopher and two miles further, and being that
cold and snowy day surprised with a quartan ague, he was so ill
that he was thence carried in a horse litter to Urlingford, and for a
month after was forced to keep his bed, and that if those English
received any bad usage afterwards, he could not help it, but denies
that those English were plundered that night or had any loss of life
or goods while he had charge of them. And further saith not.
Epwarp BuTLER.
Taken before us,
26 Feb. 1652,
TroS. HERBERT.
R. Doivry. Note.

The following are also in the Kilkenny volume of depositions.

For y¢ Lord Pressident of y* high Court of Justice in Dublin,
These,

My Lorp—I have sent your Lordship the enclosed examina-
shuns aganst Mr. Edward Butler, second son to the late Lord
Mountgarrett, and I shall only give your Lordshipp my knowledge
conserning him. When I had reseived orders from the hands of
the parliment to aprehend all such perssons in these ptes, that
had bin guilty of sheding the English inoscent blood in the first
year of the rebellion, I sent a pty in the night to cease the sd
Butler, but he was not at home, and he, heareing that there was
a cesuir of blood guilty persons, he fledd into the boggs and
fastnesses out of y* parlement’s quarters for his safty, and thaire
continewed, untill he was going in a disguise habitt to Spain with
some Irish offisers, and was providencialy taken between Thomas-
town and Waterford, by some soldiers that knew him of Captain
Frank's troop. I shall not ad but remayne My Lord,

your Lordshipp’s humble servant
D. AxTELL.
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CLXVI.

MaepaLEN REDMAINE, late of Dowry in the King’s County,
widow, the relict of Thomas Redmaine, who was one of the soldiers
that were slain with Captain Smith by the rebels, sworn and ex-
amined, deposeth and saith, that since the beginning of the present
rebellion, viz. on or about the 26th of December, 1641, when her
husband was slain, she, this deponent, was deprived, robbed, and
despoiled of her goods and chattels, consisting of tanned leather,
bark, green leather, corn, cattle, worth 1141, 10s. 4d., by the rebels
Costiny Molloy, gent., Art Molloy, Shane O'Farrell, and their ac-
complices and soldiers whose names she cannot express. And
further saith, that this deponent and divers other Protestants, and
amongst them (tllegible) widows, after they were all robbed, were
also stripped naked, and then they covering themselves in a house
with straw, the rebels then and there lighted the straw with fire and
threw it amongst them on purpose to burn them, when they had
been all burnt or smothered, but that some of the rebels, more piti-
ful than the rest, commanded these crueller rebels to forbear, so as
they did, yet the rebels kept them (the English) naked in a wild
wood from Tuesday till Saturday, in frost and snow, the snow un-
melted long lay upon some of them, so as three children died in
their arms. And when this deponent and the rest endeavoured to
have gone away for refuge to the Birr, the rebels turned them back,
saying they should go to Dublin, and when they attempted to go
towards Dublin, they (the rebels) hindered them again and said they
should go to the Birr, and so tossed and haled them to and fro, yet
at length such of these poor stripped people as died not in the hands
of the rebels escaped to the Birr, where they were harboured and
relieved by one William Parsons, Esq., and yet there died at the
Birr, of those poor stripped persons, about forty of men, women,
and children. And this deponent and those other stripped people that
survived lived miserably at the Birr aforesaid until they and the
rest had quarter to come from thence to Dublin.

MAGDALEN REDMAINE +
Jurat. 8th March, 1642,
JorN WaTsoN.
WM. ArpricH.
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Note.

Charles Jewell, gent., of Dourigally, in the King's County,
swore before Jones and Brereton that of twenty-two families, his
near neighbours, in all about one hundred and twenty persons, he
believed only his sister and two others survived. The rest were
stripped, and in one way or another were murdered by the rebels.
He was himself sheltered by one Nicholas White and Brian Molloy,
but was beaten and wounded because he refused to go to mass.
While he was at White’s house, one Ellinor Bycroft and her two
children were murdered in that neighbourhood, their bodies being
thrown into a hole in a ditch before they were quite dead, and the
earth cast over them while they were ¢ groaning miserably.” He
also swore that the rebels read aloud in his presence the commission
which they said they had received from the King, and showed a
broad seal attached to it. It would almost appear that there was
more than one of those mysterious real or forged documents in
circulation in 1641. If so they were probably all forgeries.

CLXX.

JaMEs BENN, late of the city of Kilkenny, shoemaker, sworn
and examined, deposeth and saith, that since the beginning of the
present rebellion, that is to say, about the 26th of December, 1641,
he, this deponent, at Kilkenny aforesaid, was deprived, robbed, or
otherwise despoiled of leather, household stuff, and other things
worth 80l. by one Mr. Codd, a commander of rebels, who that day
came into the said city, and one Bourke and other accomplices
and soldiers of or with the said Mr. Codd, whose names this
deponent cannot remember; which said rebels then and there
forcibly robbed and pillaged all the Protestants in that part of the
city, or suburbs, called the Irish town, of their goods. The gates
of the city being at that time shut, and some others, especially
Roe Purcell, merchant, then sheriff of the said city, and son-in-law
to Patrick Murphy, now mayor of the same city, and his servants,
and others as well Papist inhabitants of the same city, and other
devilish rebels of the country that they had called to partake with
them, robbed and dispossessed the rest ‘of the Protestants in the
city.

And further saith, that one of the rebellious cruel soldiers, about
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CLXXIV.

Tuomas HuETsON (sic), of the town and county of Kildare, an
English Protestant, sworn and examined, saith, about a month or
three weeks since one John Courtney of Kildare aforesaid, weaver,
and Martin Courtney, his son, Walter White of the same town,
labourer, Buonaventure Berry of the same town, the reputed son of
William Berry of the same town a Popish priest, and Thomas Berry
of Kildare aforesaid, near kinsman of the said William Berry, and
divers other rebels of the Irish, did in the cathedral church of
Kildare aforesaid dig up the graves of Dominick Huetson, this
deponent’s brother, who had been buried about twenty months,
and of Christian Huetson, this deponent’s grandmother, who had
been buried about one week, and took their corpses out of the same
graves in the church, and laid them both in a garden, outside the
walls of the churchyard, which was done by the council and pro-
curement of Ross McGeoghegan, titulary Bishop of Kildare, and
James Dempsy, the Popish vicar general, William Berry, priest,
Dominick Dempsy, guardian to the friars, who live in Kildare afore-
said, James Flanagan of the same, a friar, Brian 0’Cormady of the
same, friar, and other friars, whose names he now remembereth
not. And further saith, that the same William O'Berry (sic)
brought this deponent before the said titulary bishop, and informed
him that this deponent was looking in the church window when
the corpses of the said brother and grandmother were being taken
up, and that he writt down the names of those parties that so took
them up, and desired to know what must be done with this de-
ponent, to which the said Bishop Geoghegan answered that if he
found the report to be true, and that this deponent would do any-
thing against their Catholic cause, he would imprison and hang
him. And further deposeth, that some of the parties above named,
with divers others of the town of Kildare, said that they could not
sanctify or hallow the said church of Kildare until the heretics’
bodies were removed out of it.

TrOMAS HEWETSON.
Jurat. 15th Feb. 1641,

RoGER PuTTOCK.
‘WM. ALDRICH.
vote.

Ralph Walmesly, farmer, of Ballynegulshy near Birr, sworn and
enamined, deposed to the murder of his mother and his infant
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And after the rebels were gone away, his sorrowful and poor wife
burying him in the garden, one Patrick O'Daly, a rebel, took up his
corpse and threw it into a ditch.

And further saith, that Patrick O’Kelly, Hugh O’Kelly, Patrick
MacEarny, Shane MacCoddam, Ann ny Coddam, all of Clonedan,
in the county of Armagh, caused twenty-three of the poor English
who were made servants to Brian O’Kelly to be drowned because
two Englishmen that were in (illegible) company at the siege of
Drogheda fled into the city from the rebels. And these deponents
heard divers of the rebels often say, that if Owen MacArt should
not ere long come out of Spain, they would make Sir Phelim their
king.

¢ EDWARD SALTINHALL.

Jurat. 1st June, 1642, GEORGE LITTLEFIELD.
W, ALDRICH.
Wu. HitcHCOCE.
Note.

I have given the foregoing as a specimen of one of those very
unreliable depositions which the Royal Commissioners sometimes
received. One-fifth of it may be reliable, the rest is evidently mere
hearsay. (v. Introduction, pp. 185, 145.)

CLXXYVI.

RicHarD HubpsoN, of (illegible) Street, Dublin, carrier, aged
forty-five years or thereabouts, duly sworn and examined, saith,
that on the 24th of October, 1641, at the beginning of ‘the rebellion,
he was living at Kildargin in the territory of Idough, in the county
of Kilkenny, within two miles of Castle Comer, and saith that about
a month before Christmas, 1641, a company of the rebels, to the
number of fifty or thereabouts, fell upon this examt.’s house, and
robbed and stripped this examt., and that Edmund Brenan, late
of Ardee, deceased, was commander of these rebels. And further
saith, that the country being full of rebels, this examt. ran for
safety of his life into Castle Comer, in the said county, and there
continued, and saith, that after his coming to the said castle of
Castle Comer, the said Edmund Brenan, who was captain, one
Thomas Butler, brother to one Richard Butler, who lived in Castle
Comer, was made captain of the rebels in garrison in the said town
of Castle Comer, and that during his being in such command, &
youth called Richard Barnard being sent out of the castle, on some
occasion into the town, one Lisagh Brenan took the said Barnard,
and carried him and hanged him upon his father's tenter hooks,
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further saith, that many of the poor Protestants that fled the bloody
hands of the rebel soldiers were afterwards most brutally murdered
by the very Irish cripples, and those women of base condition that
kept them company, which cripples and idle women did much vaunt
the glory of such their cruelties, wherein they had no little assist-
ance from their children, that, as far as their powers extended,
assisted and exceeded them in their merciless and bloody acts.
Jurat. 21st July, 1648,
Coram JoHN WATSON.
Wn. ALDRICH.

CLXXX.
(Harleian MSS,, Brit. Mus, III. 5,999.)

THomas PERkiNs, clerk, late curate of Lynally, in the King's
County, duly sworn, deposeth, that one Mr. Gearnye, who had been
in the said parish forty years, and was then near a hundred years
old, was killed by the Dempsies in his own house, and buried in a
ditch by the common road, and they murdered also one John Ap
Hugh, and his wife, being sick in bed.

Note.
The above are accurate copies of the originals in the books in

Dublin, omitting details of the deponent’s pecuniary losses. (v. In-
troduction, p. 129.)

CLXXXI.

WaLTER DIsSKCOME (sic), a British Protestant of Mountrath, in
the Quecen's County, sworn and examined, saith, that since the
beginning of the rebellion, viz. about the 11th of January, 1641
(0. 8.), he was robbed of goods worth 10!. by Captain Edmund
Butler and Tiegue (illegible). This deponent further saith, that he
knoweth Mr. John Nicholson and his wife were murdered upon the
Sabbath day morning, about seven of the clock, by the servants of
Florence FitzPatrick, to whom they (Mr. and Mrs. Nicholson) betook
themselves for protection, and this deponent hearing where and
how they were murdered, and finding the report true by finding the
said parties murdered in a wood near Mountrath in such a cruel and
barbarous manner as is hardly to be expressed, and this deponent,
desiring to do the ncighbourly and Christian office to bury them in
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gent., and his followers, who hanged eight of those so stript parties
unknown. This act was done about Christmas last. She also saith,
that she saw two letters under the hands of Richard Stevenson of
Dunmoylan, and Maurice Herbert of Rathkeale, Esq., aforesaid,
therein persuading this deponent’s husband, to whom they directed
the said letters, to change his religion and join with them, and that
suddenly too, for otherwise it would not serve his turn, ¢ notwith-
standing all our puritan helps that we were likely to have out of
England and Scotland.’ She lastly saith, that Mr. Thomas Philips of
Ballyea, in said county, formerly a reputed Protestant, since this

rebellion is turned Papist.
ANNE SOUTHWELL.

Jurat. coram nobis,
29th Sept. 1642,
PHIL. Bisse.
Ro. SourHwELL.
Note.

This deponent was Anne, eldest daughter and co-heir of Sir
John Dowdall of Kilfinny Castle, in the county Limerick, by his
wife Elizabeth, daughter of Sir Thomas Southwell of Poylong in
the county Cork, Captain John Southwell was the eldest son of
Edmund Southwell, Esq., of Castle Mattress, in the county Limerick,
by Catherine, daughter and heir of Garret Herbert of Rathkeale, in
the same county. Thus Captain Southwell and the Herberts of
Rathkeale (the descendants of an Elizabethan or early Tudor colonist).
were relatives, which accounts for their warning him to change his
religion. Captain Southwell died s. p., his widow Ann married
William Piggott, Esq., of Kilfinny, by whom she had a son and heir,
John Piggott, and two daughters, Martha married to Lieutenant-
Colonel Stamer of Clare, and Elizabeth married Thomas FitzGerald
of Woodhouse. The Rathkeale Herberts lost almost everything in
1649, and the family is now extinct in the maleline. The last notice
I have been able to find of them is in the will of Morgan O’Connell
of Kilfinny in 1747 (my great-great-grandfather), which mentions
his ‘nephew Garret Herbert of Rathkeale.” For Lady Dowdall’s
curious account of her spirited defence of Kilfinny Castle against the
Irish in 1642, see the appendix to Belling’s History of the Irisk
Catholic Confederation, edited by Mr. Gilbert as before mentioned.
One of her five daughters and co-heiresses marrying Sir Hardress
Waller, that regicide’s life was spared after the Restoration in con-
sideration of the Dowdall's loyalty.
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CLXXXIV.

Daue BarBirs BrOWXE, late of the town and parish of the
Hospital, in the barony of Small, in the county of Limerick, duly
sworn and examined on behalf of Sir John Browne, Knt., her
husband, deposeth and saith, that on the 1st day of January, 1641
(0. S.), and since, by the means of the present rebellion in Ireland,
her said husband lost, or was robbed of goods and chattels, &ec.,
worth 8,800l. She also saith, that the said lands and house of
Hospital, oxen, cows, and steer were taken away by Murtogh O'Brian
of Duharra, of Upper Ormond, in the county of Tipperary, gent.,
and John O'Kennedy, of the same, on the 1st of January aforesaid,
and the horses and mares were taken away about the same time by
John Lacy of Karrigkelle (sic), near the said Hospital, gent., Maurice
Hurly of Knocklong, eldest son of Thomas Hurley of Knocklong,
Esq., and the household stuff was tuken away by Maurice Baggot of
Baggotstown, in the same county, gent., about the 21st of March
last past, and Dermot O'Brian of Coonagh, gent., and his followers;
another part of the household stuff left at the castle of Lough Gur,
near Any, was taken away bythe Lord of Castleconnel, Captain
Pierce Walsh of the Abbey of Owny, Esq., in the said county, and
their followers. The rest that was kept at the Castle of Limerick
was taken when the said castle was taken by the besiegers with
General Purcell, &e. The corn in the haggard was taken away by
Morris Baggot and Dermot O'Brien aforesaid, on the 1st of March,
1641, the corn in the ground, as she is informed, was reaped and
taken away by means of the said Lord Castleconnell, the houses
were demolished by rebels whose names she knoweth not.

She also saith, that the Castle of Castletown, where she fled for
refuge, was besieged upon the 26th of March, 1642, by Luke Purcell
of Croagh, Lieut.-General ; Captain John FitzGerald, second brother
to Thomas FitzGerald of the Glyn, Esquire, Lieut.-Col. Garret
Purcell of Curragh, and divers others to the number of two or three
hundred rebels, who lay close to the castle, so that the besieged could
not stir out; during which time she often heard the besiegers say
that they had the King's authority for what they did. During the
siege one Thomas Hill, shoemaker, of Castletown, was killed by a
shot from the besiegers, and at length for want of water the place
was yielded up, about the 18th of May following; having been
besieged five weeks and odd days, the quarter was for their lives and
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It would have been too unmerciful to inflict the reading of this tedious
inventory on the king and parliament. But to modern readers it
has some interest as giving us an idea of the fine and useful articles
in an Irish gentleman’s country house in 1641, and their separate
money values, compared with the value of similar articles at the
present day. The following are & few of the items :—

£
Hangings and tapestry for drawing-room . . . 100.
Eiderdown and feather beds and flock do., with bol-
sters, pillows, blankets, rugs, and caddows . . 80.
Canapies (sic) and vallances . .« . . 15,

One dozen of Turkey work cushions . . . 8.
Do. of chairs . . . . . . 26.
Half a dozen very rich cushlons . . . 6.

Half a dozen cushions of satin richly embroxdered . 8.
Six green broad cloth stools richly embroidered, with
a large carpet, and cupboard cloth richly em-
broidered . . 16.
Three large cloth carpets, a.nd one dozen of cha.lr
covers, same cloth, three cupboard cloths of same
consisting of sixteen yards of broad cloth . . 6.
One large couch with bed and bolsters of rich taffeta 5.
Two very rich Turkey carpets . . . . . 10.
Four copper vessels for brewing, washing, &c. . . 26.

Four iron pots valued at . . 2.
A great iron jack, being a thing ha.rd to be got in thls
kingdom . . . 8.
In white earthenware of all sort basm, ewers, and
candlesticks . . . . . . . . 10.
One great chest of books . . . 60.
One pair of great bossed andirons of bra.ss and two
pair bound with brass . . . 10.

Three pairs of plain iron andirons, half a dozen splts,
and four great dripping-pans . . . . 8

It is strange to find an ‘iron jack’ costing more than half as
much as a ¢ Turkey carpet.” The ¢ caddows’ in the first item must
have been counterpanes, the word was used for such articles in
Ireland until the middle of the last century. The ¢ Turkey work’
must have been a kind of ¢ crewel work,’ the former name being the
most appropriate to describe the useless expenditure of woman's
time, lounging on one embroidered cushion to embroider another.
Every pound in the above probably represented ten of our present
money.
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CLXXXVI.

Er1zaBeTH Harnmis, relict of Sir Thomas Harris, Knt., late of
Tralee in the county of Kerry, sworn and examined, deposeth and
saith, that since the beginning of the present rebellion her said
husband, Sir Thomas Harris, and she were by means of the rebel-
lion despoiled and robbed of their plate, money, jewels, household
stuff, beasts, money, cattle, horses, and other goods and chattels
amounting to the sum of 2,000/. And that she by means of the
present rebellion is deprived and expelled from the possession of
rents and profits of lands assigned and appointed to her for life for
her jointure amounting to 500l. per an., one year’s profits being
already lost, and the future profits she is likely to lose and be
deprived of until a peace be established. And she further saith, that,
a8 she is credibly informed and hath too great cause to believe, her
said husband, Sir Thomas Harris, after he had defended the castle of
Tralee for six months, or thereabouts, against the violent assaults
and attempts of the rebels, he was driven and exposed to such wants,
that he drank puddle and corrupted water, and by that means and
other wants he died, and that after his death the remainder of the
men that assisted him, wanting a governor and means, were forced
to leave or surrender the said castle, being not able any longer to

keep the same.
Evr1za. Harsis.
Jurat. Jan. 4th, 1642,
JorN WATsON.
‘WM. ALDRICH.
Note.

This deponent was Elizabeth, daughter of Sir Anthony Forrest,
Knt., of Huntingdon, and wife of Arthur Denny, Esq., of Tralee
Castle, eldest son of Sir Edward Denny, Knt., by his wife Margaret
Edgecombe, daughter of Piers Edgecombe of Mount Edgecombe,
and maid of honour to Queen Elizabeth. Sir Edward Denny,
the cousin german of Raleigh and Sir Humphrey Gilbert, had
obtained & grant of Desmond's chief castle and town of Tralee,
with a fine estate around it, for his gallant services against the rebels
in 1570-84. Iis eldest son, Arthur Denny, died in 1619, leaving a son
and heir, Sir Edward Denny of Tralee Castle in 1641, and M.P. for
the county, who had married in 1625 Ruth, daughter of Roper, Lord
Baltinglas, and cousin maternally of Sir Philip Sidney. Sir Edward
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ten years, and to the number of nine others, who no sooner came
a little distance from the castle, than they were all immediately
stripped by the means of the said Phelim, and kept up close and
naked in the market-place of Killarney, and afterwards being con-
veyed two miles from the town, they were in a most inhuman manner
murdered, one of the women being buried alive.

About the latter end of November last, this deponent being
then in the castle of Ballycarthy, where the said Florence came to
take possession of the same from Robert Blennerhassett, Esquire, he
then observed those particulars following ; first, the said Florence
then and there produced a list of all the names of the lords and
commons assembled in their parliament at Kilkenny, and then in
this deponent’s presence did aver that Nicholas Plunket, Esq., and
counsellor-at-law, was speaker of the said parliament ; he likewise
produced a rough draft of the several acts concluded in the said
assembly, namely, that all manner of persons, of what degree, state,
or condition soever, should take the oath of union and association
in this general cause, as they termed it, otherwise to be dealt
withal as enemies and accounted of the malignant party, and to
maintain the Roman Catholic cause, to the uttermost of their skill
and endeavour, and not to embrace any particular pardon until
such time as a general pardon was granted for the whole kingdom,
&c., &c. . . . During the siege of the castle of Traly aforesaid,
William Bolton of Glanoroght, in the said county, carrier, Lawrence
Tristram of Traly aforesaid, gaoler, John Abraham of Ballycarthy.
husbandman, English Protestants, were hanged at Traly, by direction
or appointment of the said persons or some of them, likewise John
Carty of Cloghane in the said county, husbandman, being sent from
Ballycarthy aforesaid by Captain John Hasset to Cork to Sir Edward
Denny to give intelligence how the English and Protestants stood
in the county, at his coming back was apprehended by the above-
named rebels or some of them and then and there was hanged at
Traly aforesaid. This deponent lastly saith, that John Pierse, above
named, John Madden of Rattoo, in the said county, gentlemen,
Christopher Holcome of the same (tllegible), and his wife Ellen
Holcome, and their daughter Anne, Richard Curtis, yeoman, of the
same, Richard Linegar and his wife Mary, of the same, being
formerly English Protestants, are since this rebellion turned Papists,
and further deposeth not.

Jurat. coram nobis, 8rd Feb. 1642,
PuiL. Bissk.
THos. BETTESWORTH.
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of Ballmrmactheras, Esr. Cart. Jobn FrtzGerald of Caragh, alias
Jobm 4 Ce. Eag.. Cace. MaweFizzen MacCarthy of Clonaragh, Esq.,
Cart. Flererer MaweFmser MaweCarthy. goias Captain Sugan, Esq.,
Cart. Jarmes Browrme of Kilarmes, Esq.. Capt. Florence MacCarthy
of Palas~cr. Esq.. Cage. O'Szllivar Mor. Esq., Captain MacGilla-
eaddy, Esg.. wto was formerly a Procestans. but is since turned
Papist. near Bally illeqilw . axd Captain O'Donoghue of the Glins
rear KTar-ey  #2o, a5 i was credibly reported, undertook the
rdermizi=r of ihe said castle . and divers others, to the number of
atuas a icocsard arred ren. apd this deponent saith, that during
the dme of ske sege they were undermined at four quarters of
the casde. ami ite warders within countermined against them
ATAZ.

Ard forsker ke salik. that they :the Irish) brought four sows
whick the warders of the said eastle broke and burnt killing those
within tkem. ard aguin they -the Irish: broughs a great piece, and
sho: fouricen shois at the castle. and beat down the battlements
of the said castle. and this deponent likewise saith, that he heard
Captain Picrce Ferrtier and other rebels did say, that they had the
King's Commission for what they did. and therewithal he sent a
copy of the same unso the wanders of the said castle, and said that
we were the rebels and those i with him: the king’s subjects, and
farther. he, this deponent, saith. that they were forced to eat raw
salt hides. that did stink, and to drink water that was as black as
ink. and as thick as if it were thickened with flour, and other water
there was fall of yellow clay. and he saith, that there died of want,
or were killed by the ¢remy to the number of at least two hundred
men, women, and children, and during the siege of the said castle
there was killed outside it. as this deponent was credibly informed
by some of the rebels themselves, the number of three hundred.
And Le also saith, that the castle was yielded upon quarter for their
lives, and a suit of clothes a piece, and that (illegible) Bradfield
of Tralee, yeoman, John McMorrish of 1illeyible), yeoman, John
O'Lenane of Tralee. yeoman, John McMurrogh of Ballycarty, yeo-
man, who before this rebellion were Proutestants, have since turned
Papists, and go under the rebel’s colours and do fight for the rebels
against the English, and further he saith that two that were
English Protestants before this war have since turned Papists, and
conveyed powder to the rogues for using against the English castles,
their names are these, John Hollis and George Hollis of the Island
of Kerry, brothers, and ycomen.
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Oge MacCarthy near Killarney, Esq., Dermot O’Dingle, Esq.,
Commissioners of the association at Ballycarty Castle.
MicuAEL VINES.
Nicaoras 4+ ROBERTS.
Jurat. coram nobis, 18th June, 1648,
Prrvip Bisse.
TaOMAS ELWELL.
Note.

There were two castles in the town of Tralee in 1641, the larger
or ‘ great castle,’ as it was called, being a * restoration ' of the old
castle of the FitzHenrys and the FitzGeralds, Earls of Desmond,
which had been destroyed in the wars of 1580-1602. Two short
entries in the diary before quoted (v. Introduction, p. 52) kept by Sir
Edward Denny, which records the general feeling about Stafford’s
advent in Ireland, are as follows :—

¢« 22d of December, 1627, I finished this great castell and came
with my mother to live in it.

¢ 20th November, 1629. My wife and I began housekeeping in
this castell.”

It stood nearly on the site of the present Denny Street, a rather
handsome outlet of Tralee, backed by the present Sir E. Denny's
demesne, and a fine range of mountains between Tralee and
Killarney. The ¢ Short Castle’ mentioned in the deposition as the
freehold of Stephen Rice, a member of an old Anglo-Irish family
settled in Kerry, as far back as the eleventh century, stood a little
to the west of the larger fortress, on the east side of the present

- * Bquare’ of Tralee. It was forfeited with large estates in the west
and north-west of Kerry in 1649, although the Rices do not appear
to have had any share in the outrages committed by the rebels.
But they were, as they have always been (until one of the junior
branch, the ancestor of Lord Monteagle, conformed in the last
century), Roman Catholics, and Stephen Rice had been M.P. for
Kerry in the troubled Parliament of 1618. In 1684 his two sonrs
were M.P.’s for Dingle, but five yecars after, in Wentworth’s last
Parliament, they were unseated, and Christopher Roper and Sir
George Blundell, Englishmen, utter strangers to the borough, were
elected in their stead. Robert Blennerhassett, who had been M.P.
for Tralee, was also unseated in 1689, and Thomas Maule, with a
Henry Osborne, were elected for the same place. Out of the eight
members for Kerry and its boroughs in 1689, four were strangers to
the county, probably officers in the army, and only one of the remain-
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daaghter of Henry Lawrence. The first husband of Cromwell's
mother was a Lynn, and the families of Denny, Waller, Barry,
Forrest. Lynn. and Lawrence in 1640-70 were certainly connected by
marriage and ties of friendship. That President Henry Lawrence
himself played a strangely double part in politics is matter of
history. and his religious opinions seem to have been as insincere
as his politics.
CLXXXIX.

ARTHUR BLENNERHASSETT, late of Ballycarty, in the county of
Kerry, gent., deposeth and saith, that upon the 2nd of February,
1641, or thereabouts, the undernamed persons, gentlemen and free-
holders of the said county, in a rebellious and hostile manner, came
to besiege the town and castle of Tralee in the said county, namely
Florence MacCarthy of Carrigprehane, Esq., since made governor of
Kerry, Donnell MacCarthy of Castle Logh, colonel of rebel forces,
Edmond FitzMaurice of Tubrid, Esq., Garret FitzGerald of Bally-
macdaniel, gent., John FitzGerald of Caharragh, alias John atlea,
gent., Donell Moriarty of Castledrum, gent., Florence MacCarthy of
Glanaroght, gent., since killed in actual and open rebellion, Fineen
MecDermot MacCarty, of Creggane, gent., Owen O’Sullivan, alias
O'Sullivan Mor, gent., Donogh MacGillacuddy, alias O'Sullivan of
Castlecurr, gent., Tiegue Donoghue, alias O’'Donoghue of Killaghie,
gent., James Browne of Killarney, gent., Maurice MacElgot of
Ballymae Elgot (sic), gent., Captain Roger O’Donoghue of Ross,
gent., Nicholas MacThomas (a FitzMaurice) of Ballykealy, gent.,
Garret Pierse of Aghamore, gent., Pierse Ferriter of Ballysybil,
gent., Tiegue MacCarthy of Tiernagouse, gent., Walter Hussey of
Castle Gregory, gent. This deponent further saith, that the said
parties, with their forces, consisting sometimes of three hundred
armed men, at other times of five hundred, sometimes of a thousand,
continued the siege of the said castle till the beginning of August
following, during which siege the English Protestants in the castle,
being in number five hundred persons, young and old, or thereabouts,
endured much misery, the enemy having cut off all relief from them
so that by the time the said castle was delivered up, divers of the
besieged men, women, and children, English Protestants, were shot
and murdered, namely Lawrence Tristram of Tralee aforesaid,
merchant, Hugo Dashwood of the same, shoemaker, Henry Jones of
the same, merchant, Edward Westcombe of the same, shoemaker,
John Truby, late of Ballymacfine, husbandman, John Dickson of
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He had kept altogether 200 persons in his house from the violence
of the rebels. until he could send them to Dundalk and other English
quarters. and as often as he heard of the approach of the rebels,
into his country. he sent intelligence to the governors of Dundalk
or Newry or the adjacent garrisons. For giving such intelli-
gence General Owen O-Neil sent a party of horse and took the
claimant prisoner and sent him to Kilkenny, where he was kept
prisoner for three months, till the army was gone out of the
county, and then he escaped. He had himself been robbed by
the rebels of his horses and cows, and those at Glasdromin had
been burned by order of Sir Phelim O'Neil. It was also deposed
that he could not endure any of his sons to come near his castle.
Once he shot at one of them, who was with a party coming to his
house, because he was in rebellion. And he had been seen
with weeping tears to bemoan himself, saying, what would be
thought of him, his sons being gone into rebellion, he ¢ having
been ever faithful to the crown of England.’ Upon this state of
facts the court found that he did not aid or promote the re-
bellion in the first year. It might perhaps be supposed that
Mr. O’Neil would be entitled to a restoration of his estate, and to
escape transplantation. But this would prove a very imperfect
conception of the strictness of the rules of transplantation. Of
course the commissioners could not find that he had aided or pro-
moted the rebellion in the first year, or was ever in arms since,
and they accordingly acquitted him of this. He had also exhibited
much good affection to the English, but he must prove a con-
stant, good affection to be spared from transplantation, and by
contributing money or victuals, not taken by actual foree, and
the payment of taxes and levies in the rebel’s quarters (where no
person dared refuse them), he lost his claim (to be exempted from
transplantation). Mr. Henry O'Neil was probably in this latter
predicament. He was adjudged to transplant, but being within
the eighth qualification to have two-thirds of his estate in Con-
naught. The value of the depositions taken shortly after the
ountbreak of 1641 is strikingly illustrated in these proceedings.
Though taken on oath they were taken in the absence of the party
ineriminated, and without cross-examination, &c.. . . The decree
which follows is believed to be the only example to be found of
the decrees of the Court at Athlone.” (Report on the Carte MSS.
in the Bodleian Library by Dr. Russell and Mr. Prendergast,

pp. 147, 148.)






148 TIIE IRISHH MASSACRES OF 1641.

I had at heart in the investigation of the depositions from first to
last. But to my surprise, when I came to search, at the Public
Record Offices and the Record Tower in Dublin, for the records of
the Court of Transplantation at Athlone, containing the re-
examinations of Mrs. Chappell and Littlefield, which the Report
on the Carte MSS. led me to believe were in existence, I learned
that all Records of that Court, with the exception of one thin
volume containing the reports of the trials of a few delinquent
proprietors in the precinct of Athlone, had been burnt in the great
fire of 1711, which destroyed many other valuable State papers
in the Dublin collection. Still impressed with the idea that Dr.
Russell and Mr. Prendergast must have in the course of their long
researches somewhere seen, at least, authentic contemporary copies
of those re-examinations of Mrs. Chappell and Littlefield in 1655,
I asked my friend and relative Miss Rowan, who inherits the
ability of her accomplished and worthy father the late Ven.
Archdeacon Rowan for historical research, to examine the Carte
MSS. at the Bodleian, the MSS. in the British Museum, and the
State Papers at the Rolls House, to endeavour to discover those
documents. Our united searches, with every assistance from the
courteous officials in those institutions and offices, proved fruitless.
In the end I reluctantly came to the conclusion that Dr. Russell
and Mr. Prendergast could never have seen the re-examinations
of 1655 or even authentic contemporary copies of them, and that
their sole authority for the statement in favour of O'Neil and against
Mrs. Chappell and Littlefield was the decree above mentioned.
It is printed at length at p. 148 of their valuable Report on the
Carte MSS., but as three-fourths of it consist of a schedule of the
different lands comprised in the 10,000 acres claimed by O'Neil, it
is only necessary to give here the remaining fourth part, which is
as follows :—

* Touching the qualification of the said Henry O’Neile, it
appeared by the cvidence produced on behalf of the Comon-
wealth & by the general oaths of John Corren of Drumboate
aforesaid, Charity Chappell, late wife of Richard Chappell, late
of the town & county of Armagh, & George Littlefield, late of
Loghgall, in the county of Armagh, that on the 20th day
.of October, 1641, S* Henry Spotswood, knight, was stripped &
dispoyled of all his goods, ready money & chattells, that ever
he had, in the severall counties of Monoghan & Armagh, to the
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Carvalier associates by the sobriquet of ¢ lying Dick,’ drove an actual
trade in those frauds, receiving large sums of money or promises of
large slices of the lands claimed in return for concocting them and
¢ floating * them by his influence at Court ; that Henrietta Maria’s
profligate favourite Jermyn, Earl of St. Albans, also traded success-
fully in the same frauds, it seems quite probable that this 1663
copy made by those noblemen's friends is from beginning to end a
forgery. It is to the frequency of such frauds that Brodie alludes
in his observations on Dean Kerr's worthless declaration (v. Vol. L.
Introduction, p. 119,.

At all events before we accept this copy of a lost original against
the veracity of the still extant original depositions of Chappell and
Littlefield in 1642, we are surely bound to sift and test the former
by the latter. This is just the contrary of the process adopted by
Mr. Prendergast and Dr. Russell. They print the copy of 1668
impugning the veracity of the original depositions of 1642, without
printing, or even examining the latter, and they build up a whole
case against those original documents on the sole authority of a
copy of a lost original.

I must ask my readers to note that I am not here concerned
with the guilt or innocence of O'Neil, but with the charge made by
Dr. Russell, Mr. Prendergast, and Mr. Gilbert against the veracity
of Littlefield’s and Chappell's depositions in 1642. For reasons to
be given hereafter, I think Henry O’Neil was not deeply involved
in the massacres and outrages committed by his sons and other
rebels in 1641-8, but that he was a more or less passive spectator,
a waiter on providence, afraid or unable to do much against them,
and desirous to take his politics and his creed from the conquering
party. But before we can believe, on the authority of the copy of
1663, that Littlefield and Chappell contradicted in 1655 what they
had sworn in 1642, we must satisfy ourselves, by the examination

soliciting Allen's cause,” which promise was fulfilled. Carte, in his L{fe of Ormond,
tells us that six Irish gentlomen, whose names he gives, paid 65,000l. to Jermyn
to procure for them decrees of innocence, and that Antrim having no children
sottlod tho roeversion of his estate on Jermyn for his influence to procure s
similar decroe, and to cause him (Antrim) to be released from imprisonment in the
Tower, but that when Antrim was set free and restored to his estate it was found
that he had, bofore the settlement on Jermyn, conveyed over all his said estate to
his Lrother, so that Jermyn was baulked, and the biter bit. For a Christian and
high-minded view of Jermyn's churacter generally and his acts, by the most emi-
nent of living English historiuns, sco 7he Personal Government of Charles the First,
by 8. R, Gardiner, F.8. A, vol. ii. p. 49.
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He also saith that about the 11th of May last, when the whole
country about Armagh was burnt, this deponent was forced to
shelter himself in an island, and being there taken by the rebels
James O'Donnelly, late of (illegible), labourer, and Hugh Boy
MacManus, late of Dromully, gent., he was constrained to give
them 19I. for a convoy for himself and some of his friends
towards Dublin, but having got the money into their hands, they
did not according to their promise send a convoy with this de-
ponent, but kept him prisoner, and would have murdered him,
but he escaped that night. And this deponent saith, that the
persons hereinafter named were in open rebellion in the said
county of Armagh, about the beginning of March last : Sir Phelim
O'Neil of Kinard, in the county of Tyrone, Turlogh O’Neil, Esg.,
brother to Sir Phelim, Patrick Ballagh O'Donnelly of Bally
(illegible), yeoman, Neil O'Donnelly of the same, yeoman, Shane
O’Haghie (sic) of Benburt, in the county of Tyrone, gent., Alex-
ander Hovenden of Ballinbeatagh, in the county of Armagh,
gent., Edinund Crawley of Armagh, gent., Murtogh O’Donnelly,
late of Charlemont, gent., Henry Oge O'Neil of Glasdromin,
Esq., John Stanley, late of Drogheda, alderman, Shane O'Neil,
late of Killnaman, in the county of Tyrone, gent., Art O'Neil of
Mullaghmore, gent., Henry O’Neil his son of the same, gent.,
and several others whom this deponent cannot now remember.
And further saith, that Manus O’Cahan of the Grange, near
Loughgall, gent., a colonel among the rebels, Brian Kelly of
Charlemont, in the county of Armagh, a captain of the rebels,
Shane O'Neil, also of Charlemont aforesaid, captain of the
rebels, Patrick O'Donnelly of (illegible), in the same county,
gent., are with many others mentioned in his former deposition
in actual rebellion.”

‘ GEORGE LITTLEFIELD +"
« Jurat. June 1st, 1642,

WuM. ALDRICH.
Wu. HircHCOCK.”

It will be seen that in this, his second and last deposition, made
on June 1st, 1642, George Littlefield does not accuse Henry O'Neil
of having ‘despoiled him of all his goods and chattels.” The
deponent does not in fact accuse O'Neil of plundering any one, but
merely swears in 1642 what, according to this copy of the decree,
he swore in 1655, that he believed O'Neil was out in rebellion with
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0’Quin of the same, gent. ; Patrick Morgan of Armagh ; Mackill-
duffe O’Quin of the Fews, gent.; Henry O’Neil of Glasdromin;
Turlogh O'Hagan of Armaglh, labourer; Patrick and Thady
O'Donnell of Armagh, merchants; Edmund Kelly of (blank),
John and James Hanlon of Armagh, millers ; Patrick Donnelly
of Armagh, merchant, Edmund O’Donnell of Lisduane, farmer;
all of the county of Armagh, and Edmund Crelly of Armagh
aforesaid, another captain of rebels. And further saith, that by
means of the said rebellion she hath lost and suffered by the
wasting, spoiling, and burning of her houses and improvements
to the value of 700l., besides many debts and other losses she
cannot remember, she having had her debt books and most of
her writings burnt by the rebels, and therefore their value she
cannot now estimate. And further she saith, that she hath
credibly heard that the rebels did slay and kill divers Protestant
ministers, viz. Mr. Fullarton, minister of Loughgall, Mr. Blyth,
minister of Dungannon, Mr. Robinson, minister of Kilmore, and
his wife ; Mr. Hudson, minister of Desert Martin, Mr. Griffin,
curate of Armagh, and that at one time the rebels took away from
Armagh threescore Protestants and murdered them, and a second
time about forty-five were also by them murdered, and that when
Armagh was burned, the rebels murdered a great many more
Protestants, but how many she knoweth not; many children
being seen there murdered in vaults and corners, where they
fled to hide themselves. And saith, that her present losses by
means of the rebellion that she can remember, cometh to 8,248l.,
her future loss being like to be 400l. per an. as aforesaid. And
further saith, that one Mr. Preston, son-in-law to Turlogh Oge
O'Neil, uttered these words, viz. that the ¢ gentry of Ireland on
their side did much grieve that the scum of the English should be
there to overtop them." And that she often heard divers of the
rebels say, that Sir Phelim O'Neil was by them made ‘the O’Neil.'
~ And the very morning that Armagh was burned, the said Turlogh
Oge O'Neil said in her hearing, that if the English army came
on behalf of the king, he would deliver to them the town of
Armagh, but that if they came on behalf of the parliament of
England, then he would not surrender it to such rogues, but
would fight it out. Yet afterwards, when he thought the English
army came near the town, both he and Sir Phelim O’Neil and
the rest of the rebels there suddenly ran away from them and
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said footman, and certain other persons, his tenants, did drive
away to the number of eighty head of cows and other cattle of
the proper goods of him the said Sir Henry Spotswood into the
lands of him the said Sir Christopher Bedlew, alias Bellew, lying
in the county of Louth. And further this deponent deposeth
and saith, that he, being then servant to the said Sir Henry
Spotswood, and tendering the goods and welfare of him the said
Sir Henry, went of his own accord to Castletown, the dwelling-
house of the said Sir Christopher Bedlow, alias Bellew, and in-
formed him that the said Sir Henry was then before robbed of
his goods and chattels to a great value, and also then and there
told the said Sir Christopher that there was to the value of 2001
worth of the proper goods of the said Sir Henry then remaining
in the houses and possession of several of the tenants of him, the
said Sir Christopher, hoping by such complaint that the said
Sir Henry might receive some present remedy and relief. But
he, the said Sir Christopher, said he would neither meddle nor

make nor give any assistance at all.”
‘¢ SaM. CORREN."”

Deposed before us, Jan. 16th, 1641,
RANDALL ADAMS.
HEeN. BRERETON.”

Three days later John Corren made the following deposition :—

“ Jorx CorreN, of Drumboate, in the county of Monaghan,
yeoman, sworn and examined, saith, that on the 26th day of
October last past, Sir Henry Spotswood, knight, was robbed,
stripped, and despoiled of all the goods, ready money, and
chattels that he had in the several counties of Monaghan and
Armagh, which this examt. believeth to be to the sum of 4,1601.
or thereabouts, by Henry O'Neil of Glasdromin, Esq., Arthur
O'Neil, his brother, and Tirlogh O’Neil, son to the said Henry, all
of them of the county of Armagh, and divers other rebels, some
on horseback and some on foot under their command, and that
they left the said Sir Henry nothing at all. And further saith,
that on Monday next then after this deponent being escaped
away from Drumboate aforesaid, where he and other of his
fellow-servants were shewdly wounded, inasmuch that he be-
lieveth the other two are dead, went to one Sir Christopher
Bellew, alias Bedlow, of Castletown, in the county of Lowth, knt.,
with intention to have procured a pass to Dublin from him, and
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JANE GUARD, the wife of (illegible) Guard, late of Tralee afore-
said, a British Protestant, was produced as witness only touching
the siege of the castle of Tralee. She deposed and saith, that she
saw the above-named parties, and each of them severally maintaining
the said siege, and continuing it during the time above mentioned,
and that the persons above named being English and Protestants
were then and there shot and murdered by the said parties. Her
cause of knowledge is that she being a dweller in the town of Tralee
aforesaid, she knew the said gentlemen to be at several meetings
in the same, and also that she being in the said castle during the
siege she observed and saw the said parties shot and murdered in the

said castle.
A. BLENNERHASSETT.

Jurat. coram nobis, 25th Feb. 1642, her
PHIL. BiIsskE. JANE 4 GUARD.
THos. BETTESWORTH. mark
Note.

Arthur Blennerhassett was the third son of Robert Blennerhas-
sett mentioned in Vine's deposition, and the ancestor of the family
of his name settled since the 17th century at Riddlestown, near
Rathkeale, in the county Limerick, a place which in the 12th
century was owned, as its name implies, by the De Ridels or De
Rudels, an old English family, passed from them to the Rices, and
by a Rice heiress marriage to the Windalls, whose heiress married
the grandson of this deponent. Many of the so-called murders in
this deposition were probably the result of gun or cannon shots fired
at the castles in Tralee during the siege.

CXd.

Wirniam DETHICK, late of Killvallehagh (recte Killballylahiff),
in the parish of Killiny in the barony of Corcaguiny, within the
county of Kerry, gent., a DBritish Protestant, duly sworn and
examined before us by virtue of his Majesty’s commission, &ec.,
deposeth and saith, that about the last of January, 1641, and since
the beginning of this present rebellion, he loet, was robbed, and was
forcibly despoiled of his goods and chattels to the value of 4021, 10s.
Also he saith, that his (illegible) and goods were taken at the time
aforesaid by Walter Husscy of Castle Gregory in the said barony,
gent., Owen MacMoriarty of Castle Drum, gent., Owen MacDonnell
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erjoy what he had, at length, about Christmas last, as he was digging
potatoes in his garden, four or five of the rebels there came and
most cruelly murdered him and threw him into a river. Two or
three more were killed there that night, but unknown to deponent.

Also he saith, that upon the 26th of January, 1641, a part of the
enemy’s army, to the number of two hundred, marched through the
town of Tralee, and encamped that night at Ballyvelly, where they
met a party of five hundred more, and the next night they lay at
Cloghane, and from thence went to Castlemayne, pillaging and
stripping the country where the English were, and driving their
preys before them as they went. Also he saith, that upon the 15th
of February last was twelvemonths, Ann. Dom. 1641, the town of
Tralee was taken and plundered, where there was a great deal of
pillage; at that time one Lawrence Tristram, the jailor there, was
hanged and laid naked for two days together before the castle. The
same day the two castles of Tralee were straitly besieged, and the
burning of their premises seen at the distance of a mile and half
a mile, as at Ballyvelly, and (illegible), in the greater of the two
castles was Sir Thomas Harris, Knt., who also died there about the
Easter following, besides him there were as warders about four
score fighting men, besides three or four hundred men, women, and
children.

In the lesser castle at Tralee John Freeman was deputy con-
stable for the Lord of Kerry, and besides him were about thirty
fighting men, whereof this deponent was one ; besides other men,
women, and children in all to the number of about six score. The
besiegers were to the number of two and twenty hundred, some-
times more, having about one hundred horse, the chief commanders
were Donell Oge MacCarthy, colonel from near Killarney, Esq.,
Captain Nicholas MacThomas FitzGerald and Major (forn) of
Ballykealy, Esquires, Captain Florence MacCarthy of ncar Kil-
larney aforesaid, Esquire, who was governor of the county from the
beginning of the rebellion, and so continued for the space of seven
or eight months, until the castles were yielded up, and then the
Lord Muskerry was made governor of the whole county; Captain
Fineen MacCarthy of Ardtully in the barony of Glaneroght, gent.,
Captain O'Sullivan Mor of Dunkerron, Esquire, Captain MacKilla-
kudagh (sic) of the barony of Magunihy (as he believeth), gent.
These captains are all of the part of Kerry aforesaid which they
call Desmond, Nicholas FitzThomas aforesaid excepted; besides
other commanders of the other parts of Kerry, viz. Edmund Fitz-
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siege. The deponent often heard the rebels and besiegers call
those of the castles ¢ English dogs and rebels,” and (say) that they
had kept them long enough in Ireland already, and that now they {the
Irish) would spend their lives, but that they would leave not & man
of them (the besieged) alive in this kingdom, and that it was the
king’s pleasure that they (the Irish) should do so by virtue of his
commission, and often when those in the castle were at their
devotions of preaching, praying, and singing, the rebels underneath
would mock them in a most reproachful manner.

At length, the provisions of both castles being wasted, they (the
besieged) being kept alive for a time with eating of cats and raw
hides, they were enforced to yield it up upon quarter of their lives
and wearing clothes, which castles afterwards the besieged burnt;
also he saith, that Ellis Wheywall (sic) of near Stradbally, in the
barony of Corcaguiny, miner, Richard Walker of Kilgobbin, in the
said barony, yeoman, together with his brethren Richard and
Arthur Walker of the same, yeomen, Thomas Goodenough of the
same, yeoman, William Farryn of Ballyenough (sic), in the barony
of Trughenackmy, yeoman, Richard Bigford of the Kerries, in the
said barony, yecoman, John Pierce of Ballymallard (sic), in said
barony, gentleman, formerly reputed to be Protestants, are since
this rebellion turned Papists. He also saith, that after the deliver-
ing up of the said castles upon quarter, he, this deponent, repaired
to John FitzGerald's castle of Ennismore, where he often heard
some of the priests and friars that usually resorted thither say, that
it is true the rebels had not the king's commission for what they
did, but that, however, the king did connive and wink at it. And

further he cannot depose.
WiLLiay DETHICK.
Jurat. coram nobis, 17th May, 1648,

PHiL. Bisse.

James WALLIs.
vote.

This deponent was probably the son of Humphrey Dethick, one
of the first twelve free burgesses of Tralee named in the charter
granted 81st of March, 1611, Robert Blennerliassett being provost.
Humphrey Dethick was also the latter’s colleague in the representa-
tion of the borough in 1618. I have in the above deposition, as in
the former ones, omitted the long inventory of lost goods, lands,
&c., and their money value. Amongst them salt works carried on
in Killballylahiff and tucking mills there are mentioned, showing
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FitzGerald, alias John aclee, of the said barony, within the said
county, gentleman, and divers others that were at the siege of Tralee
Castle, whose names he knoweth not. And further he deposeth,
that whilst he was one of the warders of the said castle, he saw Mr.
Edmund Vorkley, the elder, of Tralee aforesaid, gentleman, come to
the grate of the said castle and seemed to be importunate with the
warders of the said castle to give it up to the enemy before they had
been a month besieged, when, as there was no such necessity, they
(the warders and people within) having then, to Mr. Vorkley’s own
knowledge, provision to hold out for a great while against the enemy,
Mr. Vorkley being amongst the rebels from the beginning of the re-
bellion, and being pressed to come within the castle, where his wife
was, but did not, but sent for his wife out of the castle, and left
her at the castle of Ballycarty. This deponent also saith, that when
the castle of Tralee was yielded up, and when all the rest had only
quarter for life, and one suit of clothes apiece, that the said Mr.
Vorkley had no less than about eleven horse-loads of clothes, that
he brought from the castle of Tralee to the castle of Ballycarty, and
further he deposeth that about a fortnight before Michaelmas last,
1642, he saw Captain John Crosbie of Ballingarry Island discourse
freely with the rebels that came within a bow-shot of the island, and
brought them forth drink, and drank freely with (illegidle) Fitz-
Maurice, McEligot of BallymacEligot, gent., Captain Walter Hussey
of Castle Gregory, gent., and Dermot O’'Dingle of Ballynacourty,
gent,

DANIEL SPRATT.
Jurat. coram nobis, 15th June, 1648,

PHIL. BIssE.
HeN. RuaGe.

Note.

The eleven horse-loads of clothes, which naturally provoked the
clothier, Mr. Daniel Spratt, to jealousy, was certainly an unreason-
ble proportion for one man to bear away with him from Tralee
astle, unless he were a rival clothier, which it does not appear
Mr. Vauclier was. DBut it is vory likely that he had strong sympa-
thices, notwithstanding his Protestantism, with the rebels, for he
was the brother-in-law of O’Sullivan Mor, their wives being the
grand-daughters of Jenkin Conway of Killorglin before mentioned,
and the nieces of the wife of Robert Blennerhassett of Ballycarty.
During the earlier years of the rcbellion Vauclier and the Blenner-
hassetts seem to have been endeavouring to conciliate the rebels, or
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woman, who lost their lives going to the English castle called
Newmarket, when they were taken by the rebels. The names of
the said persons were these, John Ellis, near Stradbally, in the
barony of Corcaguiny, gent., and his son, Thomas Ellis ; Thomas
Goodwin of the Currens, barony of Trughenacmy, tailor, John
Williams of Killentierna, in the said barony, husbandman, Andrew
Morgan of the Currens aforesaid, butcher, and his son William :
James MacGarret of Ballycarty aforesaid, husbandman ; John
Prosser of Killarney, mason ; Robert Ingledew of Killarney afore-
said, butcher ; and Elizabeth Dashiwood of Tralee, wife to John
Dashwood, shoemaker, who, as was reported, was thrashed (sic)
to death, but among these Robert Ingledew, tiring upon the
mountains behind the rest of the company, was brought back
by six of the rebels to the said castle of Ballycarty, who, being
brought there, Mrs. Hannibal (sic) 'Hassett, wife of Captain
Edward 'Hassett, being there, began to complain to her father-in-
law, Robert Blennerhassett, of the cruelty of the enemy towards
the rest, and beseeching him very earnestly to take some course
to save the said Robert Ingledew, his answer was, ¢ He s a cot-
stealing rogue, and let them do with him even what they will,’ and
upon that the rebels carried hiin about a mile from the place, and
murdered him most cruelly. They also say, that the cause theso
persons fled out of the castle, before it was yielded up, was that
they were daily threatened by the Irish ward there, so that they
stood in danger of their lives, being accused of stealing cattle from
the enemy for their relief, before the castle was yielded up. And
although Mr. Robert 'Hassett told all the English of the castle
that he had gotten quarter for them all for life and goods, and &
convoy to be conveyed on to the next English garrison in the
county of Cork, yet it afterwards appeared to the contrary, there
was no such matter, for the said Robert 'Hassett confessed to one
of these deponents, Nicholas Roberts, and to others, that the
truth was he made no quarter at all, but referred him and all the
English ward to Mr. Florence MacCarthy's own breast. They
also say that without any consent or foreknowledge of any of
the warders when the castle was to be yielded up, the said
Robert Blennerhassctt called unto him all the warders and caused
them to be all disarmed of their arms (sic), which were their own
proper goods, and so they were delivered up to the Irish ward,
he himself being permitted to live within the castle among the
Irish. They also say that about the time of the siege of Tralee
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since not only (are) turned Papists, but live among the rebels,
and do duty and service for them; lastly, these deponents say
that Lawrence Tristram, when the rebels put a rope about his
neck (torn) if he would go to mass, said he would not. And that
(illegible) of Tralee, tailor, and John Hall of Glanerogh, husband-
man, put into the gaol as ward, were taken out and hanged at
the market cross of Tralee, on the (illegible) of February last was
a twelvemonth, being before promised quarter for life by Captain
Dermot O'Dingle and his company ; a third person that was of
the ward, who was called the black man of Glanerogh, being shot
ran into the castle of Tralee, and there died ; a fourth called (torn)
Marwood being taken prisoner, after awhile made his escape to
the castle of Ballycarty, and further they cannot depose.

¢ Josias + WHITE.
“ Jurat. coram nobis, JOHN 4+ ABRAHAM.
PHin. BissE. NicH. + ROBERTS.”

Tros. ELWELL.”
Notc.

The lady styled ¢ Mrs. Hannibal 'Hassett ’ in this deposition, by
a mistake which betrays the cockney origin of the deponent, was
the daughter of Mr. or Captain Vauclier, mentioned in Mr. Spratt’s
deposition, and her christian name must have been Annabel, a very
common name in the Spring family (which was connected by mar-
riage with the Conways, Blennerhassetts, Husseys, Browns, and
FitzGeralds), although in a voluminous pedigree of the Blenner-
hassetts, written between 1690-1786, she is called ¢ Mary, daughter
of Edward Vauclier, Esq.” The deponent, however, who knew her
husband and father personally, and who had resided in her house,
could not have been mistaken as to her christian name except
through his failure to discard the cockney H. The place now known
as Dallycarty is a small townland to the east of Ballyseedy demesne,
still the property of the Blennerhassetts. There is a small square
tower on Ballycarty, which was probably a Geraldine fortress before
1584, At that time the present Ballyseedy was included in Bally-
carty, as appears by the Elizabethan maps of the Denny estate in
the Rolls House, and the castle or mansion mentioned in the depo-
sitions stood a little to the south-west of the present Ballyseedy
House. Extensive ruins still remain thereabouts of a castle or
mansion with a bawn or strong outward wall.
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British and Protestant, in the province of Munster, by means of
the rebellion, besides divers other particulars to be inquired after
by virtue of the said commission tending to the (illegible) of this
present rebellion, deposeth and saith, that about the 1st of May
last one Thomas Williams of Youghal, merchant, was appointed
captain for the sea, by the late Lord President of this province, and
being directed by his lordship, amongst other instructions, to go in
company with Sir Edward Denny, Knight, to relieve the castle of
Tralee in the county of Kerry, then in great extremity, being
closely besieged by Colonel Donnel MacCarthy of Currens, in the
said county of Kerry, Esquire, and his forces. The said Williams,
about the last of May, having received directions touching his
intended voyage, took shipping at the harbour of Youghal aforesaid,
carrying with him four score men or thereabouts, part whereof lay
aboard the said Williams's ship called the Flower of Youghal; their
admiral appointed for the voyage the other part aboard the ship
called the Lion of Youghal, whereof Thomas Bryant was captain,
and being then seasonably provided, they sailed from thence to
Cork and there took aboard their ship Sir Edward Denny and his
foot company, which done they sailed away westward to a place
called the Derries (sic) in O'Sullivan Bear's country, and having
landed some men there, the enemy gave them a skirmish, and one
of the said Sir Edward Denny’s company called Philip O’Leinsy
(sic) was there shot, and from thence, having got that resistance,
they sailed to the river Kenmare, in the county of Kerry, in
O’Sullivan Mor's country, and some men heing there landed the
enemy did likewise then skirmish with them but no men lost, we
(sic) then set forth to sea again, but sailing to and fro in the river,
and about the sea coast, put into a place called Ballinsceligs, where
the inhabitants pretended themselves to be good subjects, but they
having betrayed some of Captain Lee’s company then in the harbour
that went ashore, presuming on their loyalty, by disarming three
or four of his musketeers there we landed some forces, and having
cxchanged some shots with the enemy, but losing no men, we took
to sca again, burning the said Ballinsceligs and the country round
about it, and took one (blank) Segerson, a gentleman of the same
place, prisoner. Afterwards we came to the harbour of Dingley-
cooshe, where the townsmen resisted us, and made divers shots at
the ships, and being thus opposed, we sailed out again to the river
of Kenmare, and (illeyible) drawing some cattle near the shore
which were left on purpose to draw us on, we landed four score men


















134 THE IRISH MASSACRES OF 1641.

James Cronin, gent., Edmund MacShane of Farrendalloge, gent.,
and Dermot O'Dingle, alias Moriarty of Ballinacourty, yeoman, for
his cruelty to Protestants now advanced to be a captain amongst the
rebels ; also Owen MacMoriarty of Kildram, gent., Daniel O'Dina-
gan, yeoman, John (:llegible), yeoman, all of the county Kerry
aforesaid. with divers others of whom he claims mortgages, debts,
bills, bonds, under their hands. He likewise saith, that he hath
heard that Thomas Spring of Stradbally, Esquire, in the eounty of
Kerry aforesaid, with his wife and his only son, and Edward Spring
of Killaghie, in the said county, gent., who were reputed Protestants,
have since this rebellion turned Papists, as also John Gardiner of
Ardfert, in the said county, minister, and his wife, he, as it is
reported, would have turned friar, but the Papists refused to admit
him, he is a man of so notorious, evil, and scandalous a conversation.
TroMAs Frrra.
Jurat. 8rd November, 1642,
PHIiLIp Bisse.
RicEARD PEISLEY.

CXCV.

RoBERT BECKET, of Carrigaline, in the county of Cork, clerk,
duly sworn and examined before us, deposeth and saith, that on or
about the 25th of May last he was robbed and forcibly despoiled of
his goods worth 861. He also saith that about the time above men-
tioned he was robbed by Captain MacSwiney and Captain Donell
MacCarty’s men, their names he knoweth not, except one Daniel
O'B (illegible) of Barnahealy, in the said county of Cork, who carried
this deponent and his wife prisoners to Dermot MacCarthy’s house,
brother to the said Donell MacCarthy, and after this deponent was
released, on his way coming to Cork, he was assaulted violently by
the number of sixteen of the rebels, who then and there stripped
him of his clothes in a most shameful manner, and within the
matter of & week afterwards this deponent’s wife, Elizabeth Becket,
coming to Cork after the deponent, she was assaulted in the highway
between Barn (illegidle) and Bally (:llegible), in the said county, and
was stripped and shot to death, and her throat cut by the rebels,
where she lay in a most inhuman manner two days, and at last was
buried in an unehristian manner in the highway.

RoBERT BECKET, clerk.
Jurat. 27th April, 1542,
Prin. Bissk.
RicHARD (illegibley,
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and adding further in a smiling way, ¢ I will promise you,’ quoth he,
¢ the English shall eat no more fat beef in this kingdom,” or words
to that purpose, and further deposeth not.

JasPER HoORsEy.
Jurat. coram nobis, 16th May, 1642,

Parr. Bisse.
Rica. WILLIAMSON.

CXCVIL
(Copy.)

GeorGE GouLbp, of Kinsale, aged thirty years or thereabouts,
sworn and examined, saith, that about the first winter quarter in
the year 1642 he lived in Kerry, and came thence to Blarney, to
buy tobacco, and did see about sixteen English persons, men, women,
and children, that he understood were sent from Macroom, by order
of the Lord Muskerry, with a guard to Blarney, where they were
delivered to the Commander there, viz. one Lieut. John McWilliam
O’Reardon, as this deponent believes, who was to send them to
Cork. This deponent did not see the said persons conveyed with a
guard from Blarney towards Cork, but he saw some Irish men of the
ward of Blarney, carrying divers clothes much bloodied on their
backs, whereupon this deponent asked them whence they came, to
whom some of them answered in Irish, that they had dispatched
the said persons, they should never eat more bread, whereupon this
deponent turned aside to James Nagle, now of Dingle, being in his
company then, and said to him, that was no place for them to stay
in, for he believed the vengeance of God would fall thereon, for such
actions, and thereupon they went away together. This deponent
being further examined, saith, he knoweth neither the names of
these English persons, nor the names of those Irish that murdered
them, neither doth he know any other person then at Blarney, but
the said lieutenant and his ensign, Humphrey Callaghan, and
whether these officers be living now or not he knoweth not.

GEeorge GouLrp,



140 THE IRISH MASSACRES OF 1641.

cause of knowledge is, that he was with his father, Edward Croker, in
the house, and heard when the quarter was granted, and saw his
father deliver up the arms, at the same window which they at-
tempted to enter at, and that he was by his father when he ques-
tioned them whether they meant to break the quarter, after the
house was delivered up.

He further saith, that the same day they caused this deponent's
father to be shot to death, and as this deponent heard, the said
Fennell did with his own hand shoot this deponent’s father in the
head, after he had received two shots before from those that were
appointed to execute him, and this deponent doth the rather believe
it, for that he heard one shot a little while after the two first were
discharged, and that he saw his father’s corpse wounded with shot
in the head, and two in the body, when it was carried to Lismore to
be buried. And further saith, that he, this deponent, heard several
of those rebels tell his mother that Fennell was the man who caused
her husband to be put to death, and that all the others of their
oflicers were willing to spare his life, but that the said Fennell
swore that he would have it in revenge of one of his men who was
hanged by Captain Croker, then governor of Cappoquin, who was
kinsman to this deponent’s father. And further this deponent saith,
that the above-named four Englishmen were on the same day hanged
upon the gate by the said Fennell’s party, and this deponent stand-
ing by, saw them so executed, which is his cause of knowledge.
And further this deponent saith, that in or about Midsummer, 1650,
he being then in command under Colonel Sankey in Cloniuell, met
with one Lieut.-Colonel James Brian, who was then a prisoner
there, to whom this deponent went, who told him that the above-
named Fennell was the only man who caused his, this deponent’s,
father to be put to death, and in this the deponent doth the rather
believe he told the truth, for that the said Brian used him and his
mother civilly, and took care of them at the same time his (de-
ponent’s) father was murdered. And further saith not.

CHRISTOPEHER CROKER.
This deposition was sworn before us,
Ro. StanpIsH,
Ebp. THoMAS.
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ccmI.
ELL, late of Ballihane and county of Waterford,
ieth and saith, that on or about the 29th day of
ast, and since the beginning of this present re-
1, he lost, was robbed, and forcibly despoiled of his
sls to the value of 217l. 10s. by the hands of
7e of Affane, in the aforesaid county, husbandman,
Is in those parts whose names he knoweth not.
ponent saith, that there was murdered at Cappo-
Hugh Shuger and her daughter, one Mrs. Brown
e wife of Robert Sanders, the wife of Henry Vance
e wife of William Hill, and one Richard (illegible),
inhabitants of Cappoquin, murdered by the hands
rtain Edmund Fennell, Captain Sharloge, and their
names this deponent knoweth not.

JoBN + DARTNELL, mke.

10bis, 80th day of June, 1642,
{EGE.

CCIV.
D, late of Carriginlira, in the barony of Fermoy,
deposeth and saith, that upon the 26th day of
thereabouts, he was robbed and forcibly despoiled
shattels to the value of 22/, 16s. He further saith,
Denn, servant of Captain Hargill of Carriginlira
wrdered by Theobald Purcell, the baron of Lough-
. further deposeth that John Keene of Carriginlira
iglish Protestant, was likewise murdered by the
iers of Richard Nagle of Monaniminy in the said

w in actual rebellion.
JOHN + POLLARD.
obis, 24th May, 1642,

ESWORTH.

[AMSON.
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Ireland, or Scotland. And that some of the committee employed out
of Ireland in England for Irish affairs having notice thereof writ
over unto them in Ireland to rise in arms and take all the strong-
holds and forts here into their hands, or to that effect. And that
they commanding the rebels now expected the fulfilling of Colum-
kill's prophecy, which as they did construe it, was that the Irish
should conquer Ireland again, or to that effect.
MaorroNY CAROLL.
Jurat. 26th April, 1648,
JorN WaTsoN. HEeN. BRERETON,
RaNDAL Apawms.

Note.

After the words ¢ most cruel and bloodyminded people of Donegal,’
the following sentence is interlineated :
¢ And further saith, he well knoweth that county, and he verily
believeth that there have been a thousand Protestants murdered
and starved there, besides them that fled from it.’
For the Cromwellians’ investigation into this murder see the
letters and petitions given hereafter.
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T=T C&S¥ Y EENEY ONEIL OF GLASDROMIN.

o

iz moaee f ih: Mazzseripis in Trinity College, Dublin,
wiism I Zave atenly nefirred W <. axie, pp. 122-189), Mr. J. T.

GIliemt seys i —

*- A remariatee msarnee of the unreliability of statements in
e * deposiuons T Las been recently brought to light from un-
Tt lished records. I ike aase of Henry O Neil, son of Sir Turlogh
('Nel. A1 1ze Cozmi of Transplantation at Athlone in 1655, the
Ancmmer-Gezeral pradzead depositions taken in 1642 in which
Czariiy Ctarped sod George Littlefield of Armagh declared, with
ek cireamsiana¥iy. that O 'Neil had been in rebellion in 1641
and kad plaudered to a large amount.  O°Neil, however, obtained
permission 10 have Linlefield and Chappell examined in Court.
There toth of them admitted that they were not acquainted with
tl:e facts from their own knowledge. but on the contrary knew
O'Neil 10 have always assisted the English. The Court (at
Atllone in 1655 consequently set aside the statements in the
depositions. and decided in favour of O'Neil.” (4Appendiz to 8tk
Eeport of the Histerical Manuseripts Commission, p. 576,
15510
Thec substance of this passage has been repeated in Mr. Gilbert's
preface to the Histery cf tie Irish Catholic Confederation. The * un-
published records * on which he relies to sustain his charges against
the depositions are those referred to in the following passage in
Mr. Prendergast’s and Dr. Russell's Report on the Carte MSS. in
the Bodleian Library at Oxford, published in 1871.

s It was before the Court at Athlone, A.p. 1655, that Henry
O'Neil’s (claim and qualification) was heard. In the first instance
will be found the extent and annual value of his lands, for by
these were to be measured the lands he was to receive in Con-
naught, and either in fee for life or for term of years, according
to the cstate he held in them in Armagh. He claimed and proved
hig title to 10,000 acres (exact 9,305) in fee, of which 2,000 acres
(exact 1,994) were unprofitable ; that he held them by letters
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the robbing and spoiling of the inhabitants of Drumboate, being
Sir Henry Spotswood’s house, in the county of Monaghan. This
deponent further saith, that he thinks of his conscience, that the
tenth part of the British of the whole north of Ireland who were
robbed and despoiled by the rebels, are not at present alive, so
many being murdered and cruelly put to death, others being
stripped and robbed of their clothes and all they had, through
sickness and poverty miserably dying, and others for succour and
relief flying the kingdom, and dying in Scotland and England
although relieved there.”

“ PaurL ReED.”
¢« Jurat. 9th August, 1642,

JorN WAaTsoN.
JOHN STERNE.
HEN. BRERETON.”

Sir Henry Spotswood himself made the following deposition.
1t is as far as I could ascertain the only one in the whole thirty-two
volumes in the college in which the pen has been drawn over the
relation of a murder or alleged murder. Sir Henry having left his
Irish servant O'Donnelly at Drumboate after he was wounded, was
in doubt about his having recovered and heard conflicting accounts
on the subject. This accounts for the alteration in the MS. which
was evidently made the day or week that the deposition was taken.
1t tells in favour of the Commissioners’ impartiality, not against it,
that they hastened to erase the account of the supposed murder.

¢ S1r HENRY SPoTS8WOOD, late of Drumboate, in the county of
Monaghan, sworn and examined, deposeth and saith, that about
6 or 7 o'clock in the night of the 22nd of October last past, he
this deponent was robbed, stripped, and despoiled of all the goods,
chattels, ready money, and other goods that ever he hath within
the several counties of Monaghan and Armagh. And quickly
after he was also robbed, stripped, and despoiled of all the goods
and chattels that he had within the counties of Fermanagh and
Tyrone, by the rebels now up in arms in those counties, viz. by
Turlogh O'Neil of Lany, barony of Glasdrum, county of Armagh,
Fsq., .Sir Phelim O’Neil, knt., of Kinard in the said county, Coll
MacMahon of the barony of Dunamaine, county of Monaghan,
Esq., and Rory Maguire, the Lord Maguire’s brother, and divers
other rebels, under their command whose names this deponent
knoweth not : which said goods consisting of corn, cattle, house-
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Glasdromin, directing that the *allegations’ he had made in his
petition to be dispensed from transplantation to Connaught should
be considered, and that his prayer should be granted if he were
found to be superannuated, that is, too feeble in health, and tooold
to move with safety to his life. Many old, sickly persons who had
been proved ¢ nocent ’ were nevertheless dispensed from transplanta-
tion on the ground of sickness or old age. The dispensation was
sometimes for a given time, sometimes for a prolongation of a tempo-
rary reprieve, sometimes excusing the person from moving at all.

« Commonuealth Books, %— P. R. O.

¢ Ordered that the above petition of Henry O’'Neil of Glas-
dromin, in the barony of the Fews, in the county of Armagh, set-
ting forth his saving many English at the beginning of the rebellion
to the hazard of his life; being therefore wounded and driven from
his habitation by the rebels, his continued good affection, his for-
mer dispensation from transplantation, be referred to the Commis-
sioners for the adjudication of claims and qualifications of Irish
proprietors, to consider of the allegations therein; and if they find
him superannuated, then to certify the same, that his person may
be dispensed from transplantation, but his estate to be disposed of
according to rule, as by his qualifications shall be distinguished by
said Commissioners, according to their instructions. Dublin, 5th
February, 1654. Tromas HERBERT, Clerk of Council.”

All the scanty evidence we have about Henry O’Neil of the Fews
or Glasdromin proves that he was at best a weak, wavering man,
not an active rebel or persecutor of the English like his sons,
brother, and nephews, but on the contrary willing, if not earnestly
desirous, to save the lives of some of his Protestant neighbours, pro-
vided that he could do so without much trouble or danger to him-
self. One of the deponents in 1642 swore that Henry O'Neil
had promised the mother of Brownlow or Bromley Taylor to inter-
cede with Sir Phelim for her son’s life, but that he failed to do so
through timidity or dilatoriness, and that she bitterly reproached
him on that account. Michael Harrison's evidence tends to confirm
this. The times in which Henry O'Neil lived were unfavourable to
lukewarm politicians or timid mediocrities. It is one thing to pity
him as we may, nay, must do, but quite another to make his weak-
ness and wavering timidity a ground for calumniating persons who









RECORDS

OF THE

HIGH COURT OF JUSTICE.

1652—1654.















174 THE IRISH MASSACRES OF 164l.

apparitions. The blood which had deluged the country for ten long
years, since O'Neill had begun the rebellion, had excited men's
minds to the highest pitch. But, however that excitement and
panic influenced the imaginations of orators and writers who had
lived through those terrible years, it is clear that the judgments
of the court were unbiassed, and that priests as well as laymen had
fair trials. Lord Muskerry's speech after sentence shows that this
was the case. A letter, printed by Mr. Gilbert, from Colonel Jones
to Major Scott, dated 1st March, 1653, gives the following account
of O’'Neill’'s bearing in court and of Lord Muskerry's return to
Ireland.

¢ Sir Phelim O’Neill was taken and yesterday tried at our High
Court of Justice at Dublin, and condemned of high treason, and
within a few hours a period will be given to his high titles as
being created Earl of Tyrone by the Ultaghes, according to their
rude solemnities, Prince of Ulster by the Pope’s commission or
bull, General of all the Leinster and Clster forces by commission of
the Lords of the Pale, and the prime and chief actor in the horrid
massacre and rebellion by commission from the late Charles
Stuart, as himself hath often confessed and published in his
manifesto, all of which was made good by evidence at his trial.
"This course of inquisition after blood and doing exemplary justice
is terrible to this nation, insomuch that the murderers’ hearts
faint, and their joints tremble, even to admiration, when they
come to the bar. This cruel monster of men, when he first came
to the bar, was scarce able to stand for trembling or to speak for
tears. . . . The Lord Muskerry is lately landed at Cork, and
snys ho will cast himself upon the Parliament’s mercy, pretend-
ingz that the clergy in Spain had determined to murder him, and
that Portugal would not entertain him, of all of which I believe
but my share. He is sent for to Dublin in salva custodia.”

Jonew's letter must be taken cum grano salis. His sentiments
nbout Muskerry were not shared by Cromwell or the judges.
The writer of the ¢ Aphorismical Discovery,” who shared to the
full and revealed the real sentiments of the nuncio and his
clevieal following in Spain and Ireland, leaves us no room for
doubting that Lord Muskerry was regarded with the most deep-
rooted hatred by them, and that he could find neither rest nor peace
amongst them, although he had forfeited vast estates and risked his
v ‘housand times for Ireland, and for the Roman Catholic
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protection, who shall during that time have killed, or cause to be
killed, any person under our protection, and afterwards shall run
to the enemy, this with any case of the like kind shall be adjudged
murder. And that any countryman not in arms, nor under our
protection, who has by any sleight or promise of safety drawn, or
caused to be drawn, in any person under our protection, to the
taking away of his life, this with any case of the like kind shall
be deemed murder.

¢ As to religion, we do declare that it is not our intention, nor
as we conceive the intention of those we serve, to force any to
their worship and service contrary to their consciences.

‘«“ HueH ROGERS. Axprew ErLLiorr.
FrEDERICK MULLENS. JOHN USTEAD (WELSTED ?)
Francis GooLp. HARDRESS WALLER.

AuLy LEYNE. WiLLiaM ALLEN.

JoHN NELSON.”

In the copy of the articles of Ross, which Archdeacon Rowan has
given in his ¢ Lake Lore,” the name of Frederick Mullens does not
appear ; the signatures are Hugh Rogers, Andrew Elliott, Francis
Goold, Andrew Leyne, John Meade, Edmund FitzMaurice, Gerald
FitzMaurice, Robert Coppinger, and Callaghan O'Callaghan.
Frederick Mullens, an officer in the army of the Parliament, was
ancestor of the present Lord Ventry. The Archdeacon adds in a
footnote that Lord Muskerry and those under his command, had
good need that the definition of ‘ murder should be clear and well
limited,” and that ¢in the University Archives (MSS., F. iv. 16)
there is a shorthand abstract of the trial of Lord Muskerry and
acquittal for the murder of Mrs. Hussey at Macroom * (* Lake Lore,’
Appendix, p. 182). The abstracts mentioned by Archdeacon Rowan
are the records, given hereafter, but he was mistaken in supposing
that they are in shorthand ; they are all in a very crabbed, bad, but
ordinary handwriting, passages here and there are extremely difficult
toread, some words quite indecipherable, but again whole pages can
be read without much difficulty by any one who has long experience
in such researches and patience over them. At first sight the writing
does resemble shorthand, and it is in a certain sense mental short-
hand, if I may use the expression, for the writer constantly omitted
articles, conjunctions, and prepositions not essentially necessary to
the understanding of the meaning of the sentence. I have supplied
those words here and there, putting them in parentheses, so that
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men, women, and little children, believers in Jesus Christ, and
many of them of the mixed English and Irish race, as were not a
few of the murderers ? '

Let English modern commentators on Irish history judge of our
forefathers as they may, the wise and true-hearted Irishman of
1888, knowing how Ireland was made the victim of English parties
and the Stuart king’s greed and despotism, will, like Irishmen of
the same type in 1649, acknowledge that the advent of Cromwell
was, as I have already said, & blessing in disguise, since it put an
end to the scenes I have described in the Introduction to the Depo-
sitions (vol. i. p. 156). ‘

Had our forefathers bearing English or Irish names, whatever
their creed, been united, and by their union had they been able to
fight for and maintain the freedom of the whole country, and to
establish prosperity and peace within its borders, against all in-
truders, royalist or republican, I could wish that advent had never
taken place which caused no doubt temporary suffering to so many
of them. But as matters went in 1641-9, I cannot, notwithstand-
ing my sincere and deep natural sympathy with my forefathers’
sufferings, regret the inexorably stern decrees of this true High
Court of Justice, or admit that Oliver Cromwell was Ireland’s worst
enemy.
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6. Mr. JorN KERDIFFE, present (in Court swears) that at the
funeral of the said Lord Caulfield Sir Phelim came to Charlemont,
and alighting (from his horse) in the examt.’s hearing asked, * Is
the Lord Caulfield dead ? I would he had died seven years ago, for
I am a thousand pounds the worse for him.'

The Prisoner's Defence.

That the Lord Caulfield was to be sent away to Cloughoughter
by order of the Provincial Council. Denieth not but that he
might say and do as to the Lord Maguire what concerns Lord
Caulfield.

1I.
For the murder of John Maxwell and his wife.

1. Dr. MaxWELL, deposed, that by Sir Phelim’s express orders
James Maxwell was murdered in height of a fever, and raving so
(Sir Phelim) paying him (a debt) of 260/, His wife murdered while
in labour.

2. JouN Parry, deposed, John Maxwell and his wife were
drowned by (order in a) letter from Sir Phelim, that letter (illegtble)
convoying.

8. MicHAEL HARRISON, present (in Court swears) that he heard
that James Maxwell having lent Sir Phelim about 200l sent a
letter concerning him, after which (letter was received) Maxwell
was murdered.

4. NicHoLAs SIMPSON, present (in Court swears) to the murder
taking place, but not to Sir Phelim (ordering or being engaged)
in it.

5. Joux PERrkINs deposed those two were murdered by special
directions from Sir Phelim and his brother Tirlogh.

The Prisoner's Defence.

That he desired his witnesses’ papers, but that they were not
allowed him. Denies that any of his convoys ever sold their trust
for convoy of English, but that (illegible) only to Moneymore, and
there delivered them over to another convoy. That many English
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appears with how much treachery that your part was acted. Next,
you appear at Drogheda, at the invitation of the Lords of the Pale;
there you were invested with power from them and made commander-
in-chief at that siege, see your confession. But what! O’Neil to be
chosen by those of English blood! Can they forget their blood ?
But why this? You laid not your plot like a fool (in this), for you
said if they would not come (to join you) you would produce their
writings under their own hands against them, thus you are chief in
command. Then you came to Monaghan and met the ancient
vassals of O'Neil, O'Reillys, MacMahons, etc. (They) chose you
their chief in Ulster, this is another title, and all this is by your
own confession. (You have) another title from the Supreme Council
of Kilkenny, by whose order you are made President of Ulster, thie
also in your own confession. Further, by other testimony titles
come yet on you, and at Tullaghoge you are made Earl of Tyrone.
Now you are above your former style, you are his Excellency, not
Sir Phelim, you have all at your will and command, and may grant
commissions that all may be done according to your royal intents,
you grant charters, power of life and death, commissions of oyer
and terminer. Now state is upon you truly, and your Excellency's
meat is served up with drum and trumpet. Are you yet at the
highest ? no, to all this is wanting the Pope’s Bull, without him
the work is imperfect. Now Father Paul O’'Neil that went thirteen
times in a half year between you and Brussels (comes in) and by &
Bull from the Pope you are made Prince of Ulster, now are healths
drunk on the knee to Sir Phelim O’Neil, Earl of Tyrone, Lieutenant
General of the Catholic army, and King of Ireland. Are we yet at
the end ? No, yet is there one more title wanting (to you) Phelimy
Totane, the last and most affecting, as sung by your Bards, none of
them singing of any of your titles, but (this of) Phelimy Totane.

But (let us) add to all these the degrees and merits of your (other)
actions.

1. Your first action of treachery and blood was that of your sur-
prising Charlemont, and using those there (as you did) then and
after.

2. At Dungannon, Captain John Perkins, your ancient acquaint-
ance, is surprised, and (the warder) of the castle by Patrick
O’Modder, under colour of (seeking a warrant) for (recovery of stolen)
sheep ; sce your treachery throughout, while he (the warder) is
labouring to do justice he is sct upon with skeans at his breasts.
Did not MTugh MacPhelim DByrne do the same against Pont on the
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They destroy all the English habitations. When asked, can you
not keep them for yourselves? No! (they answer) that would
make the English think of returning here again, and so we will
burn all to the ground (illegible). O’Neil cursed any of his posterity
who would (take to) building houses, sowing corn, or wearing
English apparel or speaking the tongue of the English nation.

This is an inherited hatred, see it in S8hane O’Neil, he built a
fort which he called Fagh na Gall, or ‘to the hate’ (or scorn) ‘of
the English,” when he burnt Armagh. Do not you inherit that?
So Tirlogh Lenogh is chosen after Shane as O’Neil, the Act (of
Parliament) makes it high treason to take that title, but the Parlia-
ment withal begs Tirlogh’s pardon from the Queen (for having
taken it), the Queen pardons him, he as soon as he returns to
Ulster rebels again and burns all, and after him Hugh O°Neil is
set up by the English against Tirlogh (zllegible).

To all this is added your turning the dead Englishmen with
their faces downward to look into hell, and women in like manner
obscenely dealt with. Hatred to the Nation (not less than to
the) Religion (of the English), the Holy Scriptures despitefully used,
Bible trodden under foot, etc.

Your neighbours murdered, one of them, Blyth, being about to
be murdered, held up your protection to heaven (to witness) against
you (illegible).

Now to what end was all this? the end was to maintain the
king's prerogative, the Catholic cause, and to banish all heretics.
In your commissions to advance the king's prerogative, and to pro-
pagate the Catholic (illegible) is to murder by fire and sword. Is
this the way to plant (your) religion, to beat your religion into
Protestants’ hearts by beating out their brains ?

But they (the Protestants) had a Protector whom you saw not.
He that is in heaven laughs you to scorn, He saw your red hand,
you now see His, He made you scourges to His enemies, now He is
casting the rod into the fire.

But by what authority was this your end to be compassed?
You lknew well (illegible), but the king’s commission you altered,
the copy of the commission is produced, but you deny it.

I will be brief now in the particular charges against you.

1st. For the Lord Caulfield, he invites you to his house, you
enter and then betray him, but you might then have used him
civilly, you had inventories of his plate and linen, which pleased
you so well that you kept it yourself. The Lady (Caulfield) and
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by them. That afterwards, by order of the Supreme Council of
Kilkenny, the examt. was made president of Ulster.

He denieth that he was chosen Earl of Tyrone at the hill of Tul-
laghoge, or that he ever assumed that title, or subscribed any letter
or writing as Earl of Tyrone. He saith, that the said Colonel John
Barry being very intimate with the Lord of Ormond, it was con-
sidered that the said Colonel Barry was at the said meetings by the
privity and appointment of the said Lord of Ormond.

He saith, that it was resolved at some of the said meetings, that
upon the change of the government, the said Lord of Ormond and
the Lord of Gormanston were to be appointed Lords Justices of
Ireland, and that the sword should be given them.

PrELIM O'NEIL.

Witnesses :
CaABLES COOTE. HeN. JonEs.
Ropr. MEREDITH.  ANTHONY MORGAN.

Hiz. SANKEY. Wu. ALLEN.



192 THE IRISII MASSACRES OF 164l.

HIGH COURT OF JUSTICE, DUBLIN,

DEcEMBER 1sT, 16568.

Trial of the Lorp ViscounT MUSKERRY, as accessory to the murder of

L
Mrs. Hussey,

Mrs. Crocker (sic) and her daughter,

George A. Miller and his wife,

Ellen Colman and her child,

Charles Vavasour and his wife and two children, and two other
persons whose names are unknown, near Blarney, in the county
Cork, on the 1st of August, 1642.

II.
William Deane and three others and a woman called Nora at
Kilfinny, co. Limerick, on July 29th, 1642.

1I1.
Roger Skinner at Inniskerry, co. Cork, (blank), August, 1642.

Evidence.

PriLip King present in court swears (illegible), that Captain
Reardon of Blarney slighted the relation of that murder when
fourteen persons were slain, of whom eleven were slain near Blarney,
the other three near Cork. Saith, that Gerald Barry ordered this
examt. with others to serve under said Captain Reardon at Blarney,
that Donogh Reardon did send out Denis Long and others from
Blarney to convoy them (the fourteen English) to Cork, and that
Denis Long (illegible).

That the convoy sent from Macroom returned and were not at
the murder, and that some English did stay at Macroom Castle
without constraint, that these were afterwards conveyed thence as
they desired it, and that this examt. was one in those convoys.

RicEARD STABBER deposed that some English, amongst them
Mrs. Hussey, etc., desired to go to Macroom, and that the Lord
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ALICE STABBER, present (in court, swears) that the Lor
Muskerry did send MacSwiney to this examt.’s mother (illegibl),
that her mother desired of the Lord Muskerry that she might stay
(at Macroom), but he said, as this examt. was told by Mrs. Hussey
her mother, he would not have any such wasps in his beehive;
saith, that the English being gone away some of the convoy re-
turned and left the said English and they were afterwards murdered.
Baith, that one O’Keily was sent by the Lord of Muskerry to Barry,
the (Irish) general, by whom he was hanged for saying that one
troop of horse would rout all Muskerry’s.

2nd Examination. 8aith, that the Lord of Muskerry, as she
heard, denied a pass to her mother desiring it.

8rd Examination. 8Saith, that an Irishman that came from
Castletownroche was hanged by the Lord of Muskerry's directions,
he being charged to be a spy, and that he (Lord Muskerry) then
ordered the hanging of a woman for a spy and that she was hanged
accordingly : that it was about Lammas that those were sent away
with Mvs. Hussey. Saith, that Reardon, who was an Ensign at
Blarney and did command the convoy, did dismiss some of the
convoy and carried the English with him, after which they were
murdered by four musketeers that came out of Blarney Castle;
that the Lord of Muskerry did examine (illegible) that murder as
she heard, but did not do anything against them. Saith, that
Edmund Maolmor MacSwiney was the Lord of Muskerry's steward.
Saith, she heard that MacSwiney did ask (the murderers) *if that
were done' as aforesaid. She further saith, that she heard of
threatenings given out against the English (party) and that there-
upon he (Lord Muskerry) sent them away. She had this relation
(only) by hearsay.

CarTaIN JoHN REARDON, present (in court, swears) that the
next morning after the murder Lhe went to Macroom hoping t
see the Lord Muskerry, but not finding him there he did write to
his Lordship, and also to General Barry giving the names of the
murderers ; that Donogh Reardon told him that the Lord Muskerry
sent him with the convoy.

THE PRISONER’S DEFENCE.

That being then to remove out of that country, the English
apprehended hurts and desired and prayed him to give way to their
departure desiring to go to Cork; that (therefore) he sent to tle
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convoy was sent away the next day after the Lord Muskerry went
avay ; that the Lord Muskerry did stay away a long time, but how
long this examt. knoweth not. That the English that stayed or
went were not enforced to do either.

8. TiectE McrpHY. (Saith) that he was in Macroom when
Mrs. Hussey, the day before the Lord Muskerry went away, desired
she might have liberty to go to Cork, and named some townsmen to
go with her, his Lordship said she need not trouble herself, but go
to the constable and he would order it. That he, this examt., was
then present, and that he went away with his Lordship the next day.
Being asked if his Lordship did force any to stay for his convenience,
saith that his Lordship said that who would should go.

The Lord of Muskerry here added that he prosecuted those that
acted in that murder. That he left the country for a time. That
he did hear of that murder by letter from John Reardon, and that
he did give an account thereof to the General (illegible). That he
did also write to the (illegible) concerning it, desiring that it might
be looked after, and to bring to justice the actors.

Witnesses for the Defence.

1. Corxerius MurpHY. That he, this examt., waited on the
Lord Muskerry and was his secretary ; that a letter was sent by
his Lordship to General Barry (illegible) being then at Kilkenny,
the substance of it was that an account might be had by him, the
General, of that murder (committed by the garrison of Blarney).

2. CoLoNEL CALLAGHAN O’CaLnAGHAN. That he, this examt.,
was with General Barry, either at Limerick or Kilmallock, when
the General did read to Lieutenant-Gieneral Purcell a letter sent by
the Lord Muskerry concerning the murder of the English sent from
Macroom ; the contents of it were that his Lordship was much
grieved at that murder, desiring the General to prosecute the
murderers to justice, but (examt.) did not hear what was then done
thereupon.

The Lord of Muskerry here added that on the conclusion of the
treaty of peace in 1646, among the instances of murders to be ex-
cepted he elected to offer (those concerned in) this murder now in
justice, if any instances of that kind might be allowed, but that
course was not thought fit, lest any should know what was intended,
and so decline joining in the peace and avoiding the trial after.
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Mr. Attorney then desired that the examinations of Bird so
taken should be recorded. To which the prisoner's counsel, Mr.
Reardon, opposed that before the reading of the examinations it
should be (illegible) concerning the said Bird, whether he be alive,
if 80, and that he may be had, that he appear, or that the truth of
his examinations appear on oath.

WiLLiaM BIrp (saith) that the Lord of Muskerry about February,
1641, told this examt. that the Irish had a commission from the
king to do what he did.

Mary FiFE (saith) that her father having the Lord of Muskerry's
protection, notwithstanding some of the Lord’s soldiers did murder
him, and she heard that the Lord of Muskerry had notice thereof,
and of the actors, yet never heard that he punished any for it, and
the examt. durst not complain to the Lord of Muskerry.

Mary AusTIN. That the examt.’s father and her brother were
murdered, that she believeth the Lord Muskerry heard of it, yet did
not punish any for it; that John O’Keily, her late husband, was
sent by the Lord Muskerry to General Barry, by whom hLe was
hanged, as she heard from Alice Stabber, that the Lady Muskerry
did send (him) to the Lord Muskerry, who sent him to General
Barry ag aforesaid.

SimoN BricGES (saith) that in the ward of (illegible) he did see
(illegible) persons hanged by the Lord of Muskerry’s command.

Joun CRUCE, present (in court, saith) that at the siege of
(illegible) by the Lord Muskerry, one Dermot O’Brian, an Irishman
of the English party, and not a soldier, was brought before the Lord
of Muskerry and hanged in his camp in his presence. The examt.
hcard this from others.

JouN WARREN (saith that) John Millet and two others English
(were) killed near the Lord of Muskerry's camp, that they had been
prisoners the day before in the said camp, and were sent away with
a convoy.

WirrLiam CaRy, present (in court, saith) that John Phips, sent
away by the Lord Muskerry with a convoy, he was with his wife
hanged by the convoy, and the son of the said Phips also murdered
afterwards by the same party. This by hearsay.

Hoxora SHEA, present (in court, saith) that William Woods
and William (dllegible), who had and shared the Lord Muskerry's
protection, were notwithstanding murdered, this (was) done, as (was)
reported, by some of the Lord Muskerry’s soldiers, others reporting
them to belong to others, this (was) about three years since.
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it was brought to the Lady Dowdall, who demanded the reason,
it was answered because they stayed with the English; that two
of those Irish so hanged did not bear (arms).

TrE PrIisoNER'S DEFENCE.

(He) desired to hear all his charges before (he made) a par-
ticular defence ; the reason (is) for answering the articles together
with Mr. Attorney's preamble, which did not relate to this (par-
ticular) charge : yet proof was brought into it, contrary to the nature
of a preamble. But, the Court desiring him to proceed to his
defence on the present charge, he produced :

1. GERALD F1Tz-GERALD (who saith) that he was in the Castle
of Kilfinny when that place was besieged by General Barry, that
the Lord Muskerry was at the siege, and that he, this examt., did
not hear of any detained there, that the prisoners that were hanged
did watch and ward, and did march out with others in the castle to
take preys, and had arms in the place, that they did take preysin
the country before the siege ; so said Anthony Sherwin ; that Nors
or her brother did go forth as a spy, which occasioned their hanging
her, whereas they spared other Irishwomen there ; so said Sherwin;
that the Lord of Muskerry was not present (at the execution), and
that the execution was by order of General Barry and Purcell, and
was (illegible) by the captain that carried this examt. with the rest
(¢llegible).

2. CaptaIN Davip Pokr (saith) that the quarter to the castle
was that_the Irish (illegible) General Barry commanded three men
and a woman to be hanged, being Irish, that the Lord Muskerry
had no command at the siege, that General Barry commanded in
chief.

8. JorN GoLp (saith) that going to Limerick he went to the
siece of Kilfinny, which was in the way; that the Irish (in the
castle) were by the General Barry excepted from quarter, and that
the woman Nora was looked upon as a spy that passed through the
camp into the castle; that those hanged were executed the day
after the surrender, as he remembers. He did not stay (to be
present) at the execution (illegible), the examt. is now servant to
the Lord Muskerry, and (illegible) since 1644; that the Lord
Muskerry had no command at that siege, that he (examt.) desired
General Barry to give him a convoy going away, which he refused
till Neweastle were taken.
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We shall all one day stand before the judgment-seat of Christ
to answer for all done ; and certainly, surely, for this also at that day,
my Lord, you must answer, and see if you have not in that join-
ing, joined with one of the most horrible massacres in the (world).
I observe two such: 1, the Sicilian Evensong, anno 1282, when
all the French were (cut off ) by conspiracy on Easter Day at the
tolling of the Evensong, which they (the Sicilians) performed without
sparing any, for they intended to root out all the French (illegible).
This was the Sicilian Vespers. -

The second massacre, that of Paris (St. Bartholomew), was also
very notorious, but it and the other were short of this. That of
Sicily was to root out the French, this was to root out the English
nation and the Protestant religion, there but 8,000 killed, only a
few that escaped to a fort called (illegible), who were afterwards
starved. But here in a short time above 800,000 British and
Protestants murdered or lost in cold blood, so as that the number
far exceeds Paris or Sicily, no torments, no burying alive there,
only death, but here death was a mercy (illegidle).

Now, my Lord, lay your hand on your heart when you leave us
(illegible) that party, see how this blood comes home (to them).
Go! expiate it by repentance.

Lorp MUSKERRY'S SPEECH AFTER HIS ACQUITTAL.

I have not much to say, although I cannot say all I feel in the
way of thanks to this Ionourable Court (illegible), I must say
that I have in these whole proceedings met with justice, without
any leaning to my prcjudice, but that if any leaning hath been it
hath been to my favour rather. It is one of the greatest provi
dences that ever I met with this. I met many crosses in Spain and
Portugal. I could get no rest till I came hither, and the crosses I
met here are much affliction to me, but when I consider that in
this Court I come clear out of that blackness of blood by being so
sifted, it is more to me than my (lost) estate. I can live without
my estate, but not without my credit.
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lawful request. They answered me that they would consider what
they thought fitting to be done, and bade me to wait and they
would give me an answer : so after having waited ten days upon
them, their answer to me at last was that they would give me no
order against their goods until they saw whether they (the accused)
were condemned or not. Their plot for it is that I may not have any
ability wherewith I may be able to pursue against MacSweeny
in law, neither am I able for want of the same to pursue him, nor
the others; they made me wait upon them so long that it did prove
very chargeable to me, having the charges of eight soldiers to pay
for the space of twelve days, while the said Commissioners kept me
there, and nothing the better for my staying.

I have sent here enclosed unto your honours my petition, humbly
desiring that your honours may be pleased to get me a warrant for
the goods of the murderers, without which I am not able to pursue
them, nor answer at any court where I shall be summoned to appear,
all which I humbly desire your honours to take into consideration,
and trust that they who defend the cause of murderers will be
found out. There are two of the murderers, as I am informed, viz.
Manus McConogher and Neil O’Donnell, in the county of Tyrone,
but what place within that county I cannot tell, this being all that
I can give you and account of, I take leave and rest

Your honours’ in all humbleness to serve you,

ALEXANDER AIKINS.
Carrigdromask, this 25th March, 1658.

(Enclosure.)

The Humble Petition of ALEXANDER AIEINS fo the Rt. Hon. the
Commissioners of the Revenue of Ulster,

Humbly sheweth, unto your Honours, that in the first year of
the late rebellion in Ireland Colonel Miles MacSweeny took
away in his custody and keeping the value of 200l. worth of your
petitioner’s father's goods and chattels, which he converted to
his own use, and refuses to give your petitioner any satisfaction
for the same, pretending that his capitulation doth free him of all
such like facts done by him. It is the desire of your petitioner
that he (the said Colonel) might appear and first clear himself
of the murder laid to his charge, which if he can free himself of
that he may be the sooner freed of what robberies he hath done
if his capitulation doth clear him. 8o it may be please your
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and his mother, of whose abode at the time I could not learn any-
thing, have sought unto MacSweeny for satisfaction, which being
denied in that measure they demanded, they now prosecute him,
after they have, as I am informed, taken some money which their
threats and his fears extracted from him, not being guilty as I be-
lieve. Aykins’ petition is herein enclosed, who being examined by
us, confessed that in September last he demanded the money for
his father’s goods, which being refused, he, in January last, in-
formed against the said MacSweeny, who hath lately writ to me
and I believe will offer himself to trial, but is I am informed at
present very sick, and very probably will give bonds to appear when
recovered, if your Lordship please to allow of the same. His
fidelity since his submission in discovering enemies, and assisting
our forces upon all occasions which all the State’s servants em-
ployed in those parts can and will testify, from whom I have this,
will I hope persuade your Lordship to accept of bail (for him)
which is all that is humbly offered on his behalf by, my Lord,

Your Lordship’s very humble servant,
R. VenaBLEs.
Derry, Feb. 22nd, 1658.

(Enclosure 1.)

The Ezamination of Robert Dall, of Donraghe in the parish of
Kilmacrennan, county of Donegal, taken by me, Sir George
St. George, Knt., at Castledoe, by the direction of the Hon.
Colonel Venables, Lt.-Col. (torn) upon the last day of Sep-
tember, 1652, who being duly sworn on the Holy Evangelists,

Saith, that he being at Mr. Robert Akin's! house, his then
master, at the very beginning of the rebellion, there came to
that house in the night, three hours before day, some men and
knocked very earnestly at the door requiring to come in: they
within fearing no great harm opened the door to them, when
presently entered four men, viz. Manus McKonogher, Dualtagh
MacGarvey, Brian Reogh Offary, and Donell MacGilbridy. The
first man, Manus MacKonogher, had his sword drawn, and to the
best of this examinant’s remembrance there was also one Neil
O’Donnell, who likewise came into the house with his sword

' The name is spelt indifferently in the dopos:tions, Aikins, Aikin, Akin, and
Aykins, but this is a common occurrence in old documents, where a surpame i
often spelt in a dozen different ways,






216 THE IRISH MASSACRES OF 164L

the next morning after he was thrust out of doors, and then he
came to the house, and this deponent could not observe that
either the night before, or in the morning when he came, that
he had any wish or desire that any should be murdered, but was

very much offended at it.
signed GEORGE ST. GEORGE.

copta vera, examined by us, this 20th Feb. 1653,
R. VENABLES.
Rarrr Kinag.
JoHN REEVES.
(Enclosure 2.)

The Examination of Janet O'Doherty being taken before Sir
George St. George, Knt., at Castledoe, the last of September,
1652, by desire and order of the Hon. Colonel Venables and
Lieut.-Col. Thomas Newburgh.

Who being duly sworn upon the Holy Evangelists saith, that
she being in Mr. Robert Akin’s house, with her husband where
they then lived about the Candlemass after these wars began,
there came some men to that house after their first sleep in the
night and called earnestly to come in (i.e. to be allowed to come
in). Mr. Robert Akin himself rose out of his bed opened the
door and let them in, when presently entered Colonel Miles
MacSweeny, Manus MacKonogher, Donell MacGilbridy, and
Donnell MacGarvey, Brian Reagh Offary, and Neil O’Donnell.
Upon their coming in in such a manner John Akins demanded
of them what they would have, and some of them, this deponent
knoweth not which, said they would have money: presently
another, whomn she thinks was Manus O’Konogher, answered that
they would have lives and money afterwards when they had
(torn) them all. Robert, Marcus, John, and the servant Robert
Buchanan put on their clothes, and they (the rebels) carried them
out of the dwelling-house into the barn, this deponent and her
husband being in their (forn) in an upper chamber in the house
saw not further what they (torn). After a little while Colonel
MacSweeny came into the chamber of this deponent where she
lay and sat down at the (forn) side and told this deponent and
her husband that those com(torn) that were with him had
hanged up Marcus Akin, which he thought at the first they had
done in jest, but seeing the man was black in the face and sup-
posing he drew near death, he drew out his sword and cut him
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rest of the said party did, as they said, thrust the said Colonel
MacSweeny out of the door, locking the door upon him, and
calling him a cowardly base fellow for not joining with them in
executing and murdering the said Mark Akin and his son and
servant, whom they murdered, as they told this deponent that
very night, and that Colonel MacSweeny thereupon fell a weeping
without doors at their killing Scotchmen as they all said. And
this deponent also saith, that the said Manus MacKonogher and
Doltagh MacGarvey did in this deponent’s hearing in a bragging
manner affirm and say, that they and the said Donell MacIlbridy,
Neil O'Donnell, and Brian Reagh Offary did at the time aforesaid
send for one John Adams, then living near Clonder (blank) afore-
said, and would have hanged him, but he struggling with them
they took their skeans and stabbed him. And this deponent
further saith, that he hath often afterwards seen the said Colonel
MacSweeny weep and lament the murdering and killing of Mr.
Akins, his son, and servant aforesaid.!

signed ROBERT VENABLES.
J. EDWARDS.
TrOS. NEWBURGH.

copia vera, examined by us this 20th of February, 1653, RoBErt

VeENaBLES, RA. KiNna, THoMAS NEWBURGH, JoHN REEVES,
Francis BortroN, OWEN WyYNN.

! Junet Peebles (daughter of Janet Doherty) and John Ennis also swore to the
same effect.
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and of the demolishing of the castle, that no more English garrisons
should be there. A warrant (was) signed by Edmund O’Reilly and
other commissioners, he first subscribing for raising the power of
the country, if need be, for obedience to that order.

EpmMuNDp DUFFE BIRNE (prisoner), his first examination. That
two days before the murder he discoursed with Tibbot Toole and
others at a place called (illegible) concerning that business, and the
day of the action he was in the castle.

Epmunp Durre BIRNE (prisoner), his second examination.
That he, with the rest, were drinking till night at the Castle of
Wicklow, and that all being made prisoners, the examt. being
above stairs, heard a voice below, and, going down, found Joice and
the rest murdered, that he asking the rest, who brought him into
that action, how they durst enter on it, they answered they were
warranted by one of the chiefest men in the country, vis. Father
Edmund O'Reilly : that afterwards the examt. told O'Reilly that
Lieutenant. General (illegible) had sent to seize him, examt., and
O'Reilly answered, ¢ You need not fear, I warrant you." This was
in the garden of Balligarney.

SimoN ArcHPOLE. That he was clerk and registrar to Father
Edmund O'Reilly when the murder was (committed) at Wicklow,
that he heard O'Reilly say he gave 8l. of his own money towards
the breaking down of the Castle of Wicklow. Examt. heard that
some of the murderers came to O'Reilly to be absolved for that fact,
and that he did absolve them. That the castle was pulled down
about a month after the murder.

He~xry HENY, (present, swears) that it was reported that
Edmund Duffe Birne, etc., was of the actors in the murder at
Wicklow Castle. That Edmund O'Reilly was in Wicklow that
week that the murder was acted. That O'Reilly was at the
demolishing of the castle the summer after the murder.

EpMusp O'REILLY (the prisoner’s examination). That Tibbot
Toole and Edmund Duffe Birne coming to him to be absolved for
the murder at the Black Castle, he refused it, being forbidden by
the Common Law, etc.

EpMunp O’ReiLLy. He demanding time for his defence until
the next day, it was granted, notwithstanding that it was not
usual, the evidence of the Commonwealth having been opened.
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not remember the particulars, and that he did never personally spesk
" with any of the clergy in that business, but he was told by Tibbot
Toole, etc., that they had spoken with the clergy. Denieth that he
was excommunicated by O'Reilly.

Epmunp O'REILLY, prisoner, saith that the excommunication
was spoken at mass, and Le produced for witness

ArisoN BrowNE, who saith that she was present in Wicklow,
when Edmund O'Reilly spoke publicly against the murderers at
Wicklow, and said that he would go to Kilkenny to get them
(illegible).

RicHARD QUIN being told by the said Alison that he was then
present and heard what she hath declared, he saith he remembereth
it not.

CaHIR TooLE saith he did never hear of any such excommuni-
cation.

A letter from Kilkenny, without date, was offered by Edmund
O'Reilly to the Court and read, (it saith) he did excommunicate
those that burnt the Castle of Wicklow. This (was writ) with
another ink and I think with another hand. In answer to Dermot
O’Toole prisoner saith if Tibbot Toole said so, it is false (illegible).
In answer to (illegible) Birne it is but by report and that private.

JorN BIrNE and HugH BIRNE said in court that they did not
hear of any excommunication.

Sik RoBerT TaLBOT, present, swears that on the Treaty for
Peace, he being one of the Commissioners for it, Edmund O'Reilly
did write to them that if a course were not taken for punishing the
wurder at Wicklow, God would not prosper them. Also at Kilkenny
Edmund O’Reilly did solicit proceedings in it (illegible), who gave
commissions for inquiry of it.

CapraIN JouN BELLEW’S letter was offered by Edmund O'Reilly
in court, dated 12th June, 1652, mentioning that O'Reilly was the
great prosecutor (of the parties) in that murder.

Nicroras FitzGERALD, produced by the prisoner, (swears) that
the prisoner did solicit Nicholas Plunket the lawyer to prosecute
(for) that murder.

TirLOGH REILLY (swears) that prisoner did write by the examt.
to Mr. Belling concerning that murder (illegible), which letter he
delivered the same year the murder was committed. Examt.
heard from others that the murderers were excommunicated and
that prisoner was beneficial to the English, and not a murderer of
them.
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Mgz. PEMBERTON swears concerning Mr. Walworth, a minister
- preserved (by prisoner), also he preserved a trumpeter, Simon
Bellew, George Green, William Willings, and other English about
(sllegible), he preserved an Englishman at Arklow, in anno 1646 he
preserved a boy, anno 1645 he preserved some in a frigate that was
cast on the coast of Wicklow, an (illegible) surgeon coming from Dub-
lin, a (sllegible) coming from Dublin, Christopher FitzWilliams and
a boat at (illegible) belonging to (illegible) some cars of a company
going to Wicklow, a cow taken from one, (he also) preserved Mr.
Cornewall, a minister, Henry White, a minister at Arklow, another
old minister and Mr. Conway, a minister, and Mr. Robert Conway.
He (prisoner) was courteous to Lieut.-Colonel (zllegible), lent him
his sword and gained him the best respite he could. Lieutenant
Mason had respite by his (prisoner’s) means. On Captain Hewetson
being wounded, and after he died would have buried him. He pre-
served one that would have been otherwise hanged at (illegible), he
brought to Dublin from Trim Mr. Robert Lett’s children, he pre-
served two soldiers of the name of (illegible).

Epmuxp Durre BIRNE's defence (is) that he was of that party
but not in the murder.

TrrLogE MacDermMor BirNe. This now offered by Mr.
Attorney: That Edward Birne, the foreman of the jury, found
it murder. But afterwards it was found chance medley, and so
delivered in writing to the coroner.

VERDICTS.
Epmunp REILLY, & priest . . . GuliLTy.
EpMuNnDp DUFF BIRNE! . . . GuILTY.

' Birne’s fate is uncertain, but O'Reilly, as I have said (v. p. 172), received a
pardon and lived until 1669:
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LIST OF EXAMINATIONS TAKEN AGAINST CAPTAIN
SANKEY' FOR THE MURDER OF ONE RORY aliss
JAMES MACGANAN (sic).

Exam. of GARRETT F1TZGARRETT.
Exam. of ANSTACE LOMBARD.
Exam. of EDWARD F1TZGARRETT.
Exam. of GEorgE Kixa.

Exam. of TBoMAS BOURKE.

To Treomas HerserT, C.C.

Sir,—This gentleman, Mr. John Farrell, is one in our order to
be aprehended (sic) and brought to Dublin for the High Court of
Justice, but these are to mind you that in the course of all the
examinations or the brief of them by which your orders are drawn,
you will find this gentleman had no hand in the murders, but only
it was desired he might be spoke withal, but yet notwithstanding
it was thought he should be sent for ; now, Sir, upon his importunity
and (illegible) having earnest occasion with Lieut.-General Farrell
his brother, Major Richardson and I have taken the boldness to
give him leave to go to Dublin, where he will stay till Major
Richardson come with your prisoners, which I hope will be in 8
few days, and I hope we shall give a good account of what we are
entrusted withal. 8ir, because you will have more at large very
suddenly I have spared to trouble you at this instant with any par-
ticulars. I pray, Sir, that this gentleman may have all the civil
respect that may be, for I am confident there is nothing against
him, and by those (illegible) and by those which he hath kept and

! He #eems to have Leen a nephow of Colonel Jacob Sankey, the well-knows
Cromwellinn officer. The murdercd man was probably a MacCannan or MacCas,
1 could ot find the verdict in this case.
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delivered unto us as much as will be desired of him. And by the
examination of several witnesses it appears he hath been very kind
to several of the English and deserveth much respect for it. I
know, Sir, you may serve him in getting him discharged with all
convenient speed, after your prisoners are come to you, which I
desire your favour in, and I know you will the rather do when you
see the examinations which with all speed shall be sent unto you ;
which is all but to assure you, Sir, I am,
Your servant,

H. Stoprrorbp.
Feb. 2nd, 1652.
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LIST OF PRISONERS TRIED FOR MURDER BEFORE
THE HIGH COURT.

December, 1652.

Charles MacCarthy Reagh for the murder of John Burrows,
Andrew Rackham, Owen MacDermot, and John Phipps.—Nor
Guiry.

John Oge Crowley for murder of John Phipps.—Not Gumwrr.

Dermot O’Mahony for murder of John Phipps.—GuiLty.

Colonel Bourke for murder of two English at Callan.—Nor
GuiLTY.

Patrick Boylan for murder of three English.—GuiLTY.

John Elliott for murder of Philip Gloster.—GuiLTY.

Richard Rourke, alias Raherty, for murder of three Englishmen,
names unknown.—Nor GuiLTy.

James Goodman for murder of William Behane.— GuiLty.

Edmund Brennan for murder of Christopher North, clerk, and
forty persons in a church at Castlecomer, also for the murder of
Anne Guest, three more English, Lewis Davis, and one Barnard.—
Not GuiLTy on all counts.

Colonel E. Fennell for murder of several persons at Cappoquin,
women and men.—GUILTY.

John Brukler and Tiegue O'Holohan for murder of an English-
man.—GUILTY.

John Long for murders at Belgooly.—GuiLTy.

Manus MacShee for murder of Thomas Reynolds.—Not GuiLtr.

Fineen Gibbon and Donogh Keefe for the murder of John
Baker and the Combes.—Gibbon, GuiLTy. Keefe, NoT GUILTY.

Richard Condon for the murder of one Morris, a sawyer.—
GuiLTy.

David Rawleigh for the murder of the Whites.—GuivLTy.

Redmond Roche and Phelimy O'Connor for the murder of Der-
mot (illegible).—Not GuiILTY.
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Feb. 1652.

Edward Fitz for the murder of Toby Emmett.—Guomwry.

Luke Lynam murder of Richard Gaine.—GuILTY.

Phelim MacTirlogh Birne for the murder of Dudley Birne.—
GuIiLTY.

Sir Phelim O’Neil for the rebellion.—GurLTy.

For the murder of Lieut. James Maxwell and his wife, Richard
Blaney, Brownlow Taylor, and Lord Caulfield. —GuiLTy.

March, 1652.

Andrew White for the murder of John Wear.—GurLTY.

Murtogh MacEdmond Birne for murder of John Leeson.—
GuiLTy.

Patrick Boylan for murder of George Blundell and five others.
— GuinTy.

July, 1658.

John Keane for murder of Thomas Robson.—GvuiILty.

Dermot MacDonogh Birne for murders at the Black Castle of
Wicklow.—GuILTY.

Donogh Magennis, alias Donogh the Smith, for Thomas Reade,
Thomas Taylor, Henry Reade his wife and son.—GvILTY.

The Court adjourned to the 11th of August next, at nine of the
clock.

August 11th, 1658.

Robert Pasmere and John Maguire for murder of Robert and
Ambrose Burton.

(blank) Nugent for a person whose name is unknown ; prisoner
gaith he is not of Drumacree as alleged but of Nugent's (ille-
gible), and that John Nugent of Drumacree is the person charged.
Prisoner respited till inquiries are made.

Brian Farrell for Thomas Canning in 1644.

Nicholas Archbold for Robert Pont.

John Archbold for Thomnas Potts.

September, 1658,

Edmund Reilly, a priest, for murders at the Black Castle of
Wicklow on Dec. 29th, 1645.—GuILTY.
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MISCELLANEOUS.

COMMONWEALTH BOOKS. P.R.0. DUBLIN.

(Vol. %‘ P. 97.)

UroN consideration had of the report made by John Santhy (sic)
and Thomas Fowler, Esquires, late Commissioners appointed for
holding the assizes in the Circuit of Connaught, whereby it appears
that at the assizes and gaol delivery holden at Athlone, for the
counties of Longford, Westmeath, and King’s County, the 10th day
of April last, Jeremiah Stibbins, late a soldier in Captain William
Heydon’s company, being disbanded and left to due course of law,
was indicted of treason for the murder of Tirlogh O’'Byrne, 8
carpenter, and the issue being referred to the trial of a jury, they,
upon the evidence before them, did return their verdict, and found
the said Stibbins guilty of manslaughter, per misadventure, so that
by the law he was adjudged to forfeit his goods and chattels to his
Highness the Lord Protector. And whereas information hath been
given to this board that the said Captain Heydon hath remaining
in his custody a debenture belonging to the said Stibbins, amount-
ing to about fifteen pounds,! which the said Commissioners did pro-
pound might be disposed of for the relief of the widow of the said
Tirlogh O’'Byrne and his four orphans. And upon consideration had
of their poverty and distressed condition, it is ordered that the said
Captain Heydon do cause the said debenture to be delivered to the
said widow, or disposed thereof to the best advantage towards the
support of her and the said children. Dublin Castle, 6th July,
1655. Taomas HErRBERT, Clerk of the Council.

! It is to be romemberel that 15/, at that time was equivalent to at lecst 150k
of our present money.
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(Ibid. P.R.O.)
To the Right Hon. the Lord Deputy.!

DEear CeARLES,—This poor man'’s case, if it be as it is repre.
sented in his petition, is very sad and deserves to be pitied. I
believe him in great extremity of want and poverty, and therefore
I earnestly desire you to take his condition into your considers-
tion, and let something be effectually done for him, whereby he and
his family may have a subsistence; indeed, I have been much
affected with the sense of his distressed condition, and therefore
pray do not forget to take some course for his relief,

Your loving father,

OLIVER P.
Whitehall, 10th May, 1655.

(Ibd. P.R.O.)
For the Right Hon. the Lord Deputy and Council in Ireland.

My Lorps AND GENTLEMEN,—The enclosed petition being pre-
sented to us by Colonel Jephson, we could do no less than earnestly
recommend the same unto you, judging it very reasonable, ands
matter of great justice if what is alleged therein be made appesr
unto you upon the place, that the orphan Tibbot Roche be restored
to the possession of his father'slands and estate, and that some other
lands in Ireland not yet disposed of be assigned to those officers
and soldiers to whose lot the lands of the said orphan are fallen
for satisfaction of their arrears. We shall not need to use any
further arguments to press you to this our desire, the case itself a8
represented being so just and equitable, we rest,

Your very loving friend,
OLiver I\
Hampton Court, 16th July, 1655.

(Ibid. P.R.0.)

To Colonel Phaire.

Receiving intelligence of the return of the Lord Muskerry and
Colonel Callaghan into this country, and of their declining their

' This letter was addressed to Flectwood on behalf of one James Barry.s
native of Cork or Kerry.
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former intentions for the transporting of men, we have thought it
fit and shall desire you immediately to send both of them up with
a safe convoy to Dublin, that so we may understand something
more further from themselves of their present resolution; in the
doing whereof we shall desire you that all civil respects may be
shown unto them, we remain, etc.,

Dublin, 19th Feb. 1652.

M.C,C.F,J.3!

} i.e. Miles Corbet, Charles Fleotwood, and John Jones.
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CATHOLIC ACCOUNTS OF THE MASSACRES.

I feel it is only fair to give the following hitherto unpublished
accounts of the massacres at Cashel, Shrule, and other places which
are amongst the Carte MSS. in the Bodleian Library. The first
and fourth appear to have been drawn up by Mr. Kearney, a native
of Tipperary, and the brother of a Roman Catholic ecclesiastic, for
the information of the Duke of Ormond, when he was Viceroy after
the Restoration, and engaged in carrying out the Act of Settlement.
The rest appear to have been written by an Irish Catholic during
the Commonwealth period. As all four accounts are largely com-
posed of hearsay reports of what took place fifteen or sixteen years
before, they must be received with caution and carefully compared
with the sworn depositions given in vol. i. p. 888-98, vol. ii. p. 42-
46. At the same time it is evident that the Catholic writers in cer-
tain cases honestly relate what they had seen for themselves, and
thus we can in turn check the hearsay in the earlier depositions by
their testimony and discover when it is false. On one point it will
be seen that those contemporary accounts drawn up between 1650
and 1666 by Roman Catholic Irishmen are in perfect accord with the
depositions and flatly contradict the declamnatory assertions of certain
Roman Catholic writers and orators of the eighteenth and nineteenth
centuries. While these latter, as boldly imaginative on their side
as Sir Johm Temple was on his, profess to have discovered that
no massacres of Protestants took place, that the soldiers in the
Irish army ¢ never massacred' one Protestant in cold blood,” Mr.
Kearney and his co-religionists who lived through the civil war
never dream of denying that cruel massacres of unarmed Protestants
were committed not only, as Father Walsh ? admitted, in Ulster bat

V Bird's-eye Viow of Irish History, p. 117, by Sir C. G. Duffy.
* ' Your (irnce,’ says Walsh the Francisean friar, writing to Ormond, * knows
with what horror the Irish nation looks upou the massacres and murders in the
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Tiegue Oge O'Meara, Lt.-Col. Dwyer, and Brian Kearney protested
at their examination at Clonmell, on November 28rd, 1652.

Theobald Butler, Ulick Bourke, and Hugh Ryan were execated
at Cashel on the gibbet in the wall against the Court House,
November 24th, 1625. Fr. Joseph Everard when he could not stop
the massacre left his maledictions on the actors of it.—(Carte MSS.
vol. Ixiv, pp. 482-458.)

Iv.

As concerning the murders committed at Shrule, in Connaught,
I live at such a distance from that place that I cannot yet exactly
learn the precise time, manner, or number of the murders there
committed, and can only at present as to that particular observe
to your Grace, what I remember to have read in a printed collection
by R. 8.! of some murders committed on the Irish with observations
on falsifications of some murders said to be committed by the Irish.
1 say that it is confessed that a barbarous murder was committed
by one Edmund Atlea,? an irreligious, profane fellow of the county
of Mayo and his wicked accomplices at Shrule on about thirty?
persons. And that the neighbouring gentry came with all exped-
tion to the rescue of the said Protestants. And that they did rescue
the Bishop of Killala (who was said to have been murdered in that
place) and his wife and children and most of the Protestants there,
and that one Brian Killery, a friar, the guardian of the abbey of
Ross, near Shrule, was one of the first that made haste to that
rescue, and brought the said bishop and his wife and children with

' The pamphlet or paper containing this collection by R. 8. is in the British
Muscum Library, and has been often quoted by Irish writers, but a comparison of
its statements as given in the above account with the sworn depositions of th¢
survivors at Shrule and others, will show how little the vague stories of this
anonymous pamphleteer are to be trusted.

* This Edmund Atles, probably Edmund of the Hills (v. Deposition
CLXXXIX.), could have been no other than the Edmund Bourke with whom
Lord Mayo ‘covenanted’to convey the Protestants to Shrule, and who was the
first to begin the massacre at the bridge (v. vol. i. p. 382-394). The choie
of such a man for the convuy renders Lord Mayo suspect, although it is probatie
he could have found no trustworthy person, had he really wished to do so.

* Dean Fargy's widow swore (v. p. 7) that there were a party of ffty-fiv
Protestants, besides the Bishop, the Dean, and six other clergymen (in all sixty-
three), and that all the men of this party except the Bishop and two others were
murdered at Shrule. Several women, she also swore, two of them being enceiate,
were murdered there.
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And R. 8. also observes that in the county of Galway all the
war time, several Protestant ministers, viz. Dean York, Mr. Carryn
(sic), MaoNeil and other ministers and their flocks had meetings
there without interruption, living amongst the Irish. If your Grace
think fit to speak to the Earl of Clanricarde, he may persuads
Colonel Kelly to give your Grace a true account, as well of that
murder at Shrule, as of all other notable transactions in Connaught
in the beginning of the rebellion, and to read the collections of
murders on both sides would do your Grace no harm.!'—(Carte MSS.
vol. ii. pp. 122-215. Bodleian Library.)

the parole evidence of anonymous persons, who for aught we know never existed
at all. R. 8.s observations as to the safety of the Protestant clergy in Galway
are proved worthless by the depositions of the few of them who survived. Se
also Mr. Goldsmith’s account of Lord Mayo's remarks to the Archbishop when be
wished to have that clergyman given up to him.

' The above is endorsed by Carte, * This scems to me to be Mr. Kearney of
Fethard’s handwriting.’
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council whether they should kill him or not. And he thinketh they
had killed him but that his gossip Owen McFerdoragh Boy dis-
suaded them, wishing them rather to send him to the gaol and lay
treason to his charge. With which course Art Oge was at the last
contented, making full account Sir Toby would have hanged him
as soon as he had brought him to him. And so this examt. was
sent to the jail, and there remains.”
(Stgned) Groree MIDENSIs.
ToBy CAULFIELD.
FRAN. ANNESLEY.

In order to understand Brian Crossagh's account of the eriti-
cising glances of ‘ Justice Aungier,” and the *other black judge'
(probably the counsel or serjeant-at-law) at the Ulster Assizes, which
so disgusted him, we must remember that the government of
1609-20 professed a wish that the Irish chiefs should attend the
courts of justice, and take part in their proceedings, at least mani-
fest an interest in them, and a preference for English law over the
Brehon system. Thus in 1609, the Solicitor-General, Sir B.
Jacob, describing the Ulster Assizes, writes to Salisbury, that
¢ Mac Sweeny Fanagh came and sat with the judges in Court,
though he came in an uncivil fashion in his mantle.” The Irish
chief’s preference for the Irish mantle (a graceful covering enough)
was believed to betoken that he had still a suspicious hankering
after his native fashions, if not native laws.

The Alexander MacJames MacSurly Buy or Buié, ¢.e. Alexander
the son of James, the son of Charles the Yellow, or yellow haired,
mentioned in this deposition, was, I believe, the son of Sir James
MacDonnell, brother of the first Earl of Antrim, but the genealogy
of this family has been much confused (. ante, vol. i. p. 21\,
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eir poor estates being utterly ruinated and impoverished by the
oresaid courses, and for that they did hold their said lands by
warse of descent and not by tanistry, as was said, that therefore
»ur Lordships would be vouchsafed to further their suit, and that
i8 Majesty may be graciously pleased to direct his Highness's
tters to the Lords Justices of the said realm of Ireland, requiring
iem thereby to grant by letters patent unto the petitioners and
teir heirs respectively, their said several lands, surrendered as
‘oresaid, according to his Majesty’s said commission, proclamation,
1d order in that behalf, under such rents, terms, and service as to
i8 Majesty shall be thought fit. And that such distresses as have
sen taken on their lands by the said Sir Edward Fisher may be
wtored.

And also that order may be taken for the enlargement of such
! the petitioners as remained in prison upon attainder, by reason of
ieir suit concerning the said lands. And your petitioners shall be
»und to pray for your Lordships’ long lives, &c.—(No date, calen-
sred under May, 1616.)
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To Francis Blundell, Esq. .

To Conway Brady, the queen's footman . . .
To Nicholas Kenny, escheator .

To Wm. Parsons, surveyor.
To 8ir Roger Jones, knt.

To Sir James Carroll, knt. .Remembrancer inthe Exchequer

To John Wingfield, Esq., servitor

To Sir Adam Loftus, knt

To Sir R. Jacob, knt., his Majesty s solicitor .

To Fergus Greme

To Sir Rich. Wingfield, knt., marshal of the army .
To William Marwood, Dep. Remembra.ncer . .

To John Loghorn, Esq
To Francis Blundell, Es

To Capt. Trevillian and %a.pt Fortescne

To Thomas Hibbots, Esq. .
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Proportions of the ancient possessioners, how many acres they for-
merly enjoyed, and how many are assigned unto them in the
plot of the new plantation, and which of them had formerly

patents from the Crown.

Walter Synnot

1,009

Ancient, Acres. Newly Assigned.

Sir Richard Masterson . 7,060 | Whereof of native lands 3,800,
of crown lands 2,R00, by co-
latlonofpntent«iﬁo and m
nmgned for his clnefnes.

Michael Synnot . .| 300 his former possessions.

Dowlin MacBrien, patent

Morgan MacBrian, patent

Edward Macl)owlin, patent } 2,800 { 2,400 removed.

Dowlin MacMurrogh, patent

Griffin MacDonnel, patent .| 350 [ 200 of his former poseessions.

Walter Plunket 360 | 300 of his former possessions.

Donnel Spaniagh, putent 400 | 300 of his former possessions,
besides 320 by former patente.

Patrick Peppard 1,400 | 1,252, whereof his former pos-
sessions about 700 acres s

lace taken from him where-

in he had made provision to
build.

Dermot Cune. . 100 | 100, to hold his former lands.

Capt. Denie Vale 400 S)(X) whereof 400 old posees

sions.

1,067, wbereof 1,667 old poo-'
sessions, and for his rents
newly added 2,120, |
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Ancient. Acres. Newly Assigued.
James Synn .| 865 | 8853, whereof old 567.
John Synnot FitzRichard . 6465 | 605, whereof old 545,
John FitzPierce . . . 5h6 | 410, whereof old 360.
.ﬁns nnot . . . 975 | 730, whereof old 390,
Ro . . . 080 840 of his former poeseaslons.
John Malone . . .| 486 | 4886 of his former possessions.
Henry FitzPierce . 340 | 240 of his former possessions.
William FitzWalter Sy nnot . | 120 240, whereof 120 former pos-
sessions,
Donnel Vally . 526 | 370, whereof former 229.
ue Mac 330 220, whereof former 13,
Patrick Walsh . 126 | 126 removed.
’1‘3045 O'Bolger . 120 | 120 former possessions.
Ferdo h“McDermot 3)3;).’ 240 n}mov
Gev Murchoe . 2 160 of former possessions.
Don:ng:i ODoran . . 480 | 300 of former possessions.
Felix McDermot, patent . 566 | 1,208 removed.
M h McPharson 260 | 204 removed.
Gem:s McJames 160 | 120 removed.
Phelim Mec da Moore 240 | 200 removed.
Redmond Mc da Moore . 940 | 200 removed.
Tirlogh McMoriertagh .
Donogh McMoriertagh . } 400 | 300 removed.
Donnel McMoriertagh .
Owen McHugh, Ballach 300 | 300 removed.
McDermot
John Esmond. . 100 | 100 removed.
Cullogh \IcBragh 120 | 100 removed.
Francis Wasser . . . 200 | 187 removed.
Doonel McDonogh Enteskin | 198 | 208, whereof formerly 80.
sic
OUSen)McGemld 200 | 127 removed.
Anthony Brisket . 120 | 120 removed.
(;E:mm;l Dlu[ﬂ McDermot 206 | 120 removed.
en MacIlugh . .
Ballagh McDonogh Oge } 450 | 300 removed.
Donogh Oge . 120 | 60 removed.
John Brazil 120 | .66 removed.
Mr. Browne . . . 840 | 840 removed.
Nicholas Nettennlle . . 500 | 500 former possessions.
Thomas McKeogh . . 200 | 200.
Richard Cromwell (pntentee) 800 | 800 former possessions.
Heury Walsh . . . 220 | 130 former possessions.
Sir H. Wallop . . .[1,040 | 1,100, whereof formerly 1,040.
l’atrick Esmond . . 400 500
John Murchoe . . . - 700.
Art McDermot . | 1,200 | 1,000 removed, but not yet set

out,

? Anastatia Codd, the mother of Thomas Moore, was a member of this Wexford
family. (V. Lord Jokn Russell’s Life of Muorc.)

VOL. II.
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1,000 acres is to build a castle or stone house of 24 feet square, and
80 feet high besides the battlements ; and every undertaker of 500
acres is to build a strong bawn of lime and stone, these buildings
to be made within four ycars after the patentees have quiet posses-
sion. The yearly rent reserved to the king is five pounds for every
thousand acres granted to the English, and 6. 6s. 8d. for every
thousand acres granted to the natives, except for those lands assigned
to Sir Richard Masterson and Walter Synnot in lieu of their rents
and chiefries out of the whole.

The rents yearly reserved and to be reserved to his Majesty if
the plantation proceed will be 426l. 18s. 10}d., and the country is
discharged of the rents and chiefries granted to Sir Richard Master-
son and Synnot, which are 210!l. per annum.

Signed and sealed by
ARTHUR CHICHESTER. HumpHREY WINCHE.
CHARLES CORNWALEYS. Roger WILBRAHAM.

GEORGE CALVERT.
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D.
(e. vol. i. p. 29.)

PROJECT FOR THE PLANTATION OF LONGFORD, BY SiB OLIVER
St. JorN, Lorp DEruTY, SENT TO THE ENGLIsE CoUNCIL
May, 1618.!

The time of the year wearing away in the employment of the
measurers in the county of Longford, I thought it agreeable to my
duty at this time to make known to his Majesty and your Lordships
what I conceive will be the issue of the work of that plantation, %0
honourable for his Majesty and so profitable for the present con-
dition of this poor kingdom ; preserving a more full relation thereof
until the finishing of the advancement, at which time I shall be able
to acquaint his Majesty and your Lordships with a more particular
knowledge of the state thereof. The work being great and requiring
a careful deliberation in the proceedings thereof, mine opinion is
that the best (plan) is to settle Longford this year, and if the time
will permit O’Carrol’s country, and to leave the county of Leitrim,
MacCoghlan’s and O'Molloy’s countries, being more factious than
the first two, for the work of next year.

Concerning the county of Longford, of which I will now only
make mention, having carefully looked into the former proceedings
and the inquisitions and surveys of that county, I find that the
whole consisteth of six baronies, esteemed at 50,000 acres. But
I hope when the exact measure is taken it will come to more. I
find that the lands of the bishops and clergy, the old glebes and
churches, the abbey lands and some patentees who have obtained
grants in fee farm, will not come within the compact of the
escheated lands, but must for the most part be set apart from all
distributions. I find also two rents payable by that county, the
one of 200l. to the heirs of Sir Nicholas Malby, being the ancient
composition of that county, the other of 120 beeves, being the
ancient rent payable to the castle of Granard. These two rents are
needful to be compounded for and a compensation of land for them
taken out of the whole county, otherwise the undertakers will be

! Carew MSS. Lambeth, vol. 613, p, 83.
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unto them upon the lands of any undertakers or natives, who are to
have leases for 21 years or for their lives, at such reasonable rents
as shall be set down by the Lord Deputy and Council, whereby such
as cannot be made freeholders may be provided for here to remain.

That every undertaker and native be bound to sow yearly s
quantity of hemp, according to his Majesty's directions in that
behalf, and that proportionally according to the quantity of esch
man’s proportion. That the Lord Deputy may be warranted to
grant a quantity of lands to each parish church for the bettering of
the living of the poor incumbents, as was done in Wexford. That
a corporate town be established in some convenient place within the
plantation, and 100 acres to be allowed to the burgesses that shall
undertake it, with warrant to make a grant of a corporation with
such name and such immunities and privileges as were granted to
the corporations in the escheated lands of Ulster, and that some
lands may be allotted for the maintenance of free schools. That
the natives be tied by a proviso of forfeiture neither to take upon
them the name of O’Farrell, nor to yield or maintain or set up that
name by giving it rent, cutting, or service, nor to divide their lands
by gavelkind.

That the whole charge of admeasuring the country and other
necessary accounts for the finishing and settling of those lands be
borne by the natives and undertakers by equal contributions.
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project to take land from them for service is supplied (shown that it
can be satisfied another way). By these means the benefit of his
Majesty’s indentures, his Majesty’s word and letters, and all things
else are performed to the natives to their full contentment and
settlement, and his Majesty’s revenues will be increased 800l. per
annum (which was the old rent intended) by ‘reserving so much
upon the new patent to the natives. His Majesty in right ought to
have that, and it was nimbly paid formerly to others.

Thirdly, it is most for his Majesty's service to confer the land
on the natives.

1. By giving the land to undertakers his Majesty preserveth but
some servitors, and will lose the love and hearts of many of his
poor subjects.

2. By taking the land from those that served him truly all
through the last rebellion, and not performing his covenant and
promise with them, he will make them desperate.

8. If these lands be taken from them, they being no tradesmen
or having any other means to exist, they will commit all manner of
villanies.

4. All the natives of the North are discontented by the last
plantation amongst them, and it is much to be feared that upon the
least occasion and advantage they will do mischief. It were there-
fore not convenient that those in the west should also be discon-
tented, and the eyes of all the nation are fixed on this business of
Longford and on the usage of its natives, that ever for the most part
have done the king good service.

No date. Endorsed ‘ Lord Deputy Chichester revoked Nov.
29th, 1615.’

PrANTATIONS OF LONGFORD AND ELY O’CARROL.

Lord Deputy and Council to the Lords (E.P.C.),
November 8th, 1619.!

It may please your most Honourable Lordships. So soon 88
we received his Majesty’s pleasure and directions for the intended
plantations of Longford and Ely O’Carrol we fell into consideration
how we might begin and proceed with the care and diligence the
work required, but find some present interruption, partly through
want of a competent number of the principal commissioners who

' S P I vol. 235, p. 44, Rolls House.
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pardon we humbly take our leave from his Majesty’s castle of
Dublin, this 8th of November, 1619, your honourable Lordships in
humbleness to be commanded,

OLiver St. JonN. DoM. SARSFIELD.
Ap. Lorrus. Canc. Wxu. METHWOLD.
POWERSCOURT. JonN Kina.

HeN. Docwra. DupLEY NORTON.

Wu. JoNEs. FR. ANNESLEY.
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F.
(v. vol. i. p. 31.)

THERE ARE IN THIS COUNTY OF LONGFORD 142 NATIVES UNTO
WHOM LANDS ARE ASSIGNED, THEIR NAMES AND PROPORTIONS
ARE AS FOLLOWS.!

Earl of Westmeath . . . . . . 2917
Roger Farrall . . . . . . 2148
Faghney Farrall . . . . . . 2005
James Farrall . . . . . . 2458
Robert Farrall . . . . . . 1451
Fergus Farrell . . . . . . 1400
Lisagh Duffe Farrell . . . . . . 682
William Farrell . . . . . . 1089
Edmund Reogh Farrell . . . . . 606
Sir Christopher Nugent . . . . . 1102
John Farrell . . . . . . . 768
Maurice FitzGerald . . . . . . 687
Thomas Nugent . . . . . . 618
Richard Nugent . . . . . . 609
Gerrott Nugent . . . . . . 044
Oliver FitzGerald . . . . . . 782
Kearagh MacLisagh . . . . 637
Faghney MacCormack and Gerrot Fa.rrell . . . 785
Gerald FitzGerald . . . . . . 697
Edmund Nugent . . . . . . 701
Nathaniel Fox . . . . . . 947
Edward Dowdall . . . . . . 718
Lisagh McJames . . . . . . b19
Lisagh McGillemor . . . . . . 561
Brian Melaghlin . . . 120
Patrick McHubert . . . . . 99
Gerrot MacShane . - . . . . 216
Gerald MacRory . . . . . . 879

' Harris MSS. Library of Royal Dublin Socicty.
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Geoffrey McBrian . . . . . . 119
Donogh MoTiegue . . . . . . 107
William Ferrall . . . . . . 108
Donnell McDermott . . . . . . 89
Thomas Nugent . . . 63
Ldmuud MacBuie and Rxclmrd M%Tu‘la«rln . . 97

Edmund MacRichard . . . . . 93
Edmund MacMorogh 60
John MacEdmund 83
Cahil MacFergus . . . . . 80
Hugh MacCormack O’ Duﬂ'e . . . . . 90
Geoffrey MacRichard . . . 60
Fergus MacCahil . 70
Lisagh Oge O'Farrel . . . . . . 60
Shane MacHugh . . . . . . 79
James MacHubbert . . . . . 158
Connell MacMorrogh McEdmund . . . . 108
Bryan McKay . . . . 70
Fergus McPhelim and Hugh McGenor . . . 281
John Quin . . . . . 60
Robert and Phelim Qum . . . . . 100
Lord Dillon . . . . . . . 415
Christopher Brown . . . . . . 101
James Nangle . . . . . . 98
William MacVry . . . . . . 116
Thomas Kearnon . . . . . . 823
Richard McDonogh . . . . . . 85
Shane McTirlagh . . . . . . 215
William McDonnell . . . . . . 179
Edmund Dillon . . . . . . 599
Edmund MacCormack . . . . . 278
Conell MacIrell . . . . . . 420
James MacWilliam . . . . . . 818
Tiegue MacCormack . . . . . . 265
Garratt Nugent . . . . . . b77
Oliver Nugent . . . . . . 162
Cahill MacHugh . . . . . . 280
John Farrell . . . . . . . 120
Tirlogh Farrell . . . . 162
James MacTirlogh Cormac 0 Farrell . . . 120
Edward MacBrian . . . . . . 106
Rory MacCahil . . . . . . 95

Theobald Delamore (sic) . . . . . 210
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Maurice Dillon . . . . . . 800
James McTiegue . . . . . . 50
Connor Farrell . . . . . . 81
Carberry McShane . . . . . . 207
Richard FitzGerald . . . . . . 1M
Richard Delamare . . . . . . 166
Hugh MacTirlogh . . . . . . 160
James FitzGerrott . . . . . . 214
Edward Nugent . . . . . . 892
Anlon MacKegan and Patrick MacKegan . . . 178
Patrick O'Heiraght . . . . . . 180
Cormac MacKay . . . . . . 119
Faghney MacRory . . . . . . 107
Shane MacRichard . . . . . . 199
Kedagh McConnell . . . . . . 128
Andrew Nugent . . . . . . 885
Walter Nugent . . . . . . 120
Gerrott McJames . . . . . . 108
William McDonnogh . . . . . . 156
Murrogh McTirlogh . . . . . . 104
Daniel McDermott . . . . . .. 110

Both the natives and the undertakers complain that the
measurers have abused (i.e. deceived) them in giving up their
survey of more acres in every proportion than there are to be
found.

. The case of one Tirlogh Farrell is much to be pitied, being the

only Protestant of his name, and having, as is said, lands sufficient
to make him a freeholder, all deductions being made, hath notwith-
standing no lands assigned to him, as his own petition will show,
which we offer to your consideration on his behalf.

There is no hemp sown by any in this county or in Leitrim,
though his Majesty directed it by his instructions.

Tre ARTICLES AND CONDITIONS TO BE INSERTED IN THE LEASES
WHICH ARE TO BE MADE TO THE LESSEES IN THE PLANTA-
TION OF LoNGgFORD, APRIL 6, 1620.!

1. The demises or leases are to be for three lives, or for one-

and-twenty years, at the election and choice of the lessees. and no
longer.

'\ Harris MSS., Library of Royal Dulblin Society.
vl
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2. The lessors and lessees are to treat together for the rents of
every acre, and in case they cannot agree, then two commissioners
are to repair to the land to be demised, and are upon view thereof
to assess the rent, near to the value of the land as it may be, boni
fide, to be let for: and the lessors and lessees are to contribute
equally for the commissioners’ trouble and charges, while they shall
be at that business. .

8. For non-payments of rents at the feasts of Easter and Michael-
mas, or within fifteen days after the said feasts, the lessor may dis-
train, and for non-payment after forty days the lessor may, at his
election, re-enter to avoid the lease.

4. The lessees shall build their houses in town reeds or street-
ways, and not dispersed, and each lessee to build a chimney in his
dwelling-house, and to make a convenient garden and plant an
orchard. _

5. Each lessee to sow a quantity of hempseed proportionally to
the number of acres lie shall hold.

6. The demises or leases to be only of acres, without making
mention of cartrons. .

7. Every lessee holding sixty acres shall within four years enclose
ten acres of his portion, and set in the banks of the enclosure
quicksetts or frith, and so rateably each lessee of lesser proportion.

8. No lessee is to hold any parcel of land where he makes any
claim or title, or whereof he was formerly possessed, unless the
lessor himself will admit the same.

9. No lessee shall alien or do away his interest in his lease
without the lessor's consent.
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G.

(v. vol. i. p. 32.)

To the RigHT HONOURABLE THE COMMISSIONERS AUTHORISED
BY HIS MAJESTY TO HEAR THE GRIEVANCES OF IRELAND.!

A Memorial and true Information to their Honours of part of their
grievances and the destruction done upon the most part of the
poor natives and inhabitants of the county of Longford, in the
time of the late plantation thereof, by the comittics and sur-
veyors appointed for the said county as followeth : —

First, some of these comitties (sic) were their own carvers, im-
plotting land for themselves and others, contrary to his Majesty’s
instructions.

Item, one Robert Kenedy, that was clerk to Sir William Parsons,
Knt., Bart., chief surveyor and one of the said comitties, hath
three cartrons of land in the barony of Maidower in the said county,
viz, the cartron of Lymfaighter,? the cartron of Bolierbay, the car-
tron of More, the two cartrons of Bernenuer, and the cartron of
Belladrama, and the wood called Grillaghgarda and Clonfraigh, that
containeth forty acres of arable land, or thereabouts, in these woods.

Item, the said Robert's brother, John Kennedy, clerk in the
king's receipt, hath six cartrons in ‘the quadrat of the county
called Moitragh near the town of Longford.

Item, one Robert Dillon of Kanerstown, in the county of West-
meath, one of the aforesaid comitties for the county of Longford,
having before the plantation but one cartron of land there, hath now
four large cartrons, in the barony of Rathcline, as more at large shall
appear by the said Robert’s patent past of it, and other parcels of
land, every cartron thereof he setteth at 10l. yearly rent.

Item, one Mr. Hubert Dillon, of Killireninen, in the county of
Westmeath, gent., being not a native or undertaker, nor having any

Y Hurris MSS., Library of Royal Dublin Society.

* The spelling of Irish names and words, always bad in documents written by
Englishmen in old times, is in this petition so Lad and absurd as to make any
attempt to correct it useless.
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H.
(v. vol. i. p. 36.)

Tue Kixa's IrisE WARDS.

*“To the Honourable the Lords and others of his Majesty's Most
Honourable Privy Council,

‘ The Humble Petition of Brian O'Rourke, prisoner in his Majesty's
Tower of London,

*“Most humbly sheweth that, as your Lordships well knoweth,
your suppliant’s whole estate is detained in his Majesty's hands,
since and during your petitioner’s minority, he having as yet
nothing left to live on but bare (illegible) for his allowance, during
hLiis wardship, whereof your suppliant not having received a penny
for these four years last past, he hath been forced to go naked, had
he not asked some poor friend’s credit for his poor clothes, which,
resting unpaid, hath left both him and them utterly void of all
further supply. In which extremity his Majesty was most graciously
pleased to give his reference to the Right Honble. the Lord
Treasurer for the payment of your suppliant’s arrearages, yet his
Lordship excusing the delay upon his Majesty’s other occasions,
your suppliant is enforced most humbly to besecech your Lordships
to mediate with my Lord Treasurer for the present payment unto
your suppliant of the said arrearages, and the preventing of any
such future extremities as he hath now long time suffered. It being
a pitiful thing that a man whose whole estate is detained should
thus miserably starve in prison, which your Lordships taking into
your gracious consideration, he shall (as nevertheless bound) daily
pray for your Lordships’ present and eternal happiness.'’

There is no date to the above petition, but it has been calendared
by Dr. Russell and Mr. Prendergast under 1620. A second
petition from the same to the same, bearing date January, 1619,
runs as follows :—
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missioners here in their discretion do not think fit to let them be
lessees of their own land taken from them, and the undertaker’s
rents and fines and (illegible) and charges are so great that they
cannot afford to take only a reasonable rent, go that the poor (dispos-
sessed) men have in truth nothing, yet seem to be so reasonable
that divers of them offer to take satisfaction out of the mountain,
wood, bog, and unprofitable lands given to others, and to pay rent to
his Majesty for them (as Mr. Hadsor tells us), but this would make a
new work of these plantations, like that of Wexford, undone after the ’
patents were sealed, and new made again. Now for the satisfaction
of those poor men, or suppressing of their claims, what course your
Lordsbip shall please to direct by the new Lord Deputy, or to the
Lords Justices here, we will dutifully expect, having discharged our-
selves and our duties, we hope, as far as we can see.

VOL. IT. X
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which the Rt. Hon. the Earl of Carlisle did pass of the Byrne's
country in England, the envy whereof doth now fall heavy upon the
said Phelim and his said sons, who are supposed to be the chief
instruments used by the said earl therein. But now the said Phelim
and his sons do thank God that their great master hath taken these
matters into his own royal consideration, and appointed your Lord-
ships to be his delegates, to inform yourself of the premises, and to
make such a return as the whole kingdom may have cause to bless
you and your posterity for it.

And in regard it will be impossible for the said Phelim or his
friends to make proof of the former particulars, if that the same
be divulged and come to the knowledge of their adversaries, the
said Phelim doth desire your Lordships upon his bended knees
to seal up the same in secrecy, until he shall make proof of those
matters which your Lordships do most doubt of, and in the mean-
time to protect the said Phelim and his friends from the greatness
of their said adversaries, who, as in other things, so in this, will
labour to suppress them. And they shall pray, eto.
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asgizes held in the county of Kildare, the 2nd of March, 1626-7, for
committing a burglary and stealing divers goods from Murrogh
Smith, of Kill, and was afterwards acquitted thereof.

And these be all the indictments and causes that I can find
against the said parties. As for Shane Duffe MacTeige I find no
indictment, which I humbly certify the 256th of November, 1628.
Copia vera. Per Henry Warren, Deputy Clerk of the Crown.

Those who wish to read the whole of the depositions and many
documents, including Lord Falkland's * Apology,’ relating to the
O’Byrne case will find them in the appendix to Mr. Gilbert’s last
work before mentioned. They are far too voluminous to be inserted
here, but the above selection will give a fair outline of the whole.
As I have already said, the original documents have ncarly all been
lost or destroyed, and we have nothing to rely upon for Phelim’s case
but the copies of his remonstrance and petition, and the copies of
the depositions, many of them uncertified and none of them official,
merely second, or perhaps third hand copies, made by some private
person unknown, for his own purposes. They have no doubt a
certain value, but a much less one than the official certified copies
of depositions in the 1641-1654 collections, which Mr. Gilbert and
others reject because they are official copies while accepting all the
foregoing copies of copies in the O’'Byrne’s favour.
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benefit out of their lands, and no goods at all, but those men en-
joyed or at least commanded all there were, and are they which
have power over the bodies of the people and can command their
dependency on whom they please. And these men have no lands,
but are left at large with their followers, who now, when they see
the times fall out so contrary to their expectations, would willingly
settle themselves, and for the good of the country it were requisite
that they should. For by them the rest of the people shall be
assured, for no stealth can be done but they know it, nor any mis-
chief plotted but they can discover it. Yet in this settlement their
own dependants would be scattered from them, as much as may be,
and others mingled among them.

By this settlement the Irish gentlemen who had lands assigned
them in the plantation shall be rid of their multitude of idle fol-
lowers, which yet do hang upon them, of whom they have neither
corn or money; which is the cause that for their present relief
given to these followers, they do sell away their lands by pieces,
and so in a short time, all being sold, they will become rebels again.
For nothing doth contain them so much in obedience as the cer-
tainty of their estate. And therefore it was one of the greatest
policies that ever his Majesty put in practice in this kingdom, when
he granted his commissions for surrender and settling of the Irish
in their ancient estates, as by a law letter he hath been graciously
pleased to do for the poor inhabitants of Connaught.

Lastly, both the habits, manners, and language of the English
shall by this means be in time brought in amongst them, which,
until it be done, they can never be a civil people, or any good ex-
pected out of that province, notwithstanding the plantation as it
now is.












APPENDIX. 335

say their order for seven days’ secresy was not exclusive to the
justices. It is most apparent it was, inasmuch as we could not
have the copies in less than two days after demand and both
Houses consultation which took up that time.

Endorsed :—12 July, 1641.

Sir William Parsons

out of Ireland touching
Judicature and Poyning's
Law.
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cation made to his Majesty by the Lords Spiritual and Temporal
and Commons in this Parliament assembled, dated the tenth day of
this month.

Notwithstanding his Majesty's letters dated the 28th of April
last concerning the Lord Chancellor, the Lord Chief Justice of the
Common Pleas, and others, the House of Commons on the nineteenth
of this month ordered and appointed a Committee to prepare and
draw up partioular and several charges against those persons, and
on the 22nd of this month ordered a Committee of the Commons
house to have conference with a Committee of the Lords house
concerning the manner of examination of witnesses npon oath, ag
you may perceive by copies of both the said orders herewith sent.
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of save that they desire to keep as strong a party here as they
can for other ends, chiefly if anything touching religion or the
government should be in earnest pressed upon them: herein his
Majesty may please to let us have his resolution as soon as may be,
for that though we make no stay of the men, but have given the
colonel’s warrant, and all the helps we can, yet this obstacle of
parliament may much retard their despatch if his Majesty intend to
send them. One thing in their reasons may be of some use, you see
they speak in shew of disaffection to the king of Spain, whom in-
wardly they too much honour. This may be so placed in the ears
and apprehension of the ambassadors and others of the Spanish
side there, as may gain so ill a relish of that people against these
priests and their proselytes, as may have an operation for good in
the intercourse between Spain and them, and a sense of these men'’s
ill nature and ingratitude, whose youth for matter of nurture in
religion and other ways have had great and favourable acceptationsin
Spain, in their colleges and elsewhere.

We have with much ado drawn the parliament now to agree
upon a bill for assuring a revenue out of the tobacco of 6d. upon the
pound or 9d. if his Majesty will have it so. They have not yet pre-
sented to us the bill, when they do we will be as careful as we can,
that it shall contain all the means both of punishment and other
provisions to prevent frauds and keep up that revenue : a profit well
gained upon so paltry and needless a thing. I formerly also wrote
unto you of the queres which have been voted in the Commons
house and now remain with the Lords. They were once there
ordered to stay till next session, now by plurality of votes of the
Papist party and much urgency of some of the Commons are again
there in agitation and like to pass. They contain very dangerous
matter both against the government in general and all the English
here, whereof I can but give you notice, being the office of your poor

watchman and
most humble servant,

8 Aug. 1641, W. Parsoxs.
Mr. Secretary Vane. ’
Endorsed :—* From the Lord Justice

Parsons. 8 August, 1641.

For yourself.

The passage in the above letter referring to the Connaught Act
and the ‘ Grace ' limiting the king’s title, seems unquestionably to
show that there was some secret design between Parsons and the
king to, at least, delay the latter until the Irish session was over.
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were met Mr. Moore, Colonel Byrne, Colonel Plunkett, Captain Fox,
and other Leinster gentlemen, (a Captain I think of the Byrnes or
the Tooles but I am not sure of which) and Captain Brian O’Neil,
and taking an account of those that should h a been there it
was found that Sir Phelim O'Neil and Mr. Collo MacMahon did fail
of sending their men, and Colonel Byrne did miss Sir Morgan
Cavenagh, that had promised him to be there, but he, the Colonel,
said he was sure Sir Morgan would not fail to be that night or the
next morning in town. And of the 200 men that were appointed to
come there were only 80 present, yet notwithstanding they were
resolved to go on with their enterprise, and all the difference was at
what time of the day they should set on the castle, and after some
debate it was resolved in the afternoon, and the rather hoping to
meet the Colonels there then. For they said that if they should take
the castle and be enforced by any extremity for not receiving timely
succour out of the country (having that they could not want) . . .
And so parted that night, but to meet in the morning to see further
what was to be done. And immediately thereupon I came to my
chamber, and about nine of the clock Mr. Moore and Captain Fox
came to me, and told me all was discovered, that the city was'in
arms and the gates shut up and so departed from me. And what
became of them and the rest I know not, yet think that they escaped,
but how and at what time I do not know, because I myself was
taken that morning.
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ch for their councils and the effect of them, now for their
, all being reduced, which God forbid, to their power.
fore do they as by a law give such peremptory conclusions,
y be well wondered the thoughts of men, professing them-
3, should be so vain. And hercin do I still follow mine
he Franciscan aforesaid.

wieir loyalty to his Majesty shall be thus reserved, thus
f the modest sort, but both his revenue and government
sduced to certain bounds, his rents to be none other than

t reservations before the plantations, and the customs so
to them shall be thought fitting.

For the government; such of them as would be es-
yal would have it committed to the hands of two lords
ne of the ancient Irish race, the other of the ancient
habitants of Ireland, provided that they both be of the
‘ofession.

That a parliament be forthwith called consisting of whom
. think fit, wherein their own religious men, bishops,
d friars, shall be assistants.

Poyning’s act must be repealed, and Ireland declared to
om independent of England, and without any reference
y case whatsoever.

All acts prejudicial to the Romish religion shall be
and it be enacted that there be no other profession in
m but the Romish.

[hat only the ancient nobility of the kingdom shall stand,
m such as shall refuge to conform to the Romish religion
1oved, and others put in their room. Howsoever the
arl of Kildare must be put out and another put in his

All plantation lands to be rccalled and the ancient pro-
be re-invested in their former estates, with the limita-

eir covenants expressed, that they had not formerly sold

ests for valuable considerations.

That the respective counties of the kingdom are to be
at certain bounds or baronies assigned to the chief septs,
of the nobility, who are to be answerable for the govern-

eof, and that a standing army may be still in being, the
governors keeping a certain number of men to be ready

e ~-ve-@8 Out, as they term it; they also to build and maintain
artain fortresses in places most convenient within their precincts.
nd that these governors be of absolute power and only responsible
» the parliament.
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Lastly, For maintaining a correspondence with other nations,
and for securing the coasts, that also they may be rendered con-
siderable in the sight of others, a navy of a certain number of ships
is to be maintained ; that to this end five houses are to be accompted,
one in each province, accompting Meath for one of them, that to
these houses shall be allotted an annual pension of certain thousands
of pounds, to be made up of lands appropriate to abbeys. Anda
further contribution to be raised in the respective provinces to that
end. And these houses are to be assigned to a certain order of
knights answerable to that of Malta, who are to be seamen and to
maintain the fleet, that all prizes are to be apportioned, some part
for a common bank, the rest to be divided, for which purpose the
felling of wood suitable for use is to be forbidden. The house for
this purpose to be assigned to Leinster in Kilmainham, or rather
Howth, provided Lord Howth join with them, his house being
esteemed most convenient in respect of situation.

That this kingdom being thus settled, there are thirty thousand
men to be sent into England to join with the French and Spanish
forces and these jointly to fall upon Scotland, for the reducing both
England and Scotland to the obedience of the Pope, which being
finished, they have engaged themselves to the King of Spain for
assisting him against the Hollanders and giving their (the Dutch)
rebellion, as they term it, its due correction. And thus I have laid
down all that I heard related, omitting what I find others more
largely to insist upon. All which treacherous, vain, and airy pro-
jects God disappointed.”

HeN. JoxEs.
Jurat. 8rd May, 1641,

Cora. RocER Purrock. WM. ALDRICH.
JOHN STERNE. Wwn. HircHcock.
JoHN WaTsoN.

From the above it will be seen that according to the Franciscan
guardian (Jones's informant) his order was desirous to spare the
lives of the colonists.
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notice but that I deemed it fit to be silent, in expectation that a
little time would produce some better ground to afford me more
matter to acquaint your honours withal. Whereupon this day I
understood by one Hugh Maguire that the said Tirlagh Oge Mac-
Hugh, Cuconnaght MacShane Maguire and Oghie O'Hosey reported
themselves to have been appointed Captains by his Lordship (Lord
Maguire) to raise men, and that he had the nomination of seven
other Captains to do the like for to serve the King of Spain in
Portugal, and that one of the said Captains entertained twelve men.
What authority or commission there is for this is not here known,
but it makes some of us that are British to stand in many doubts
and opinions, concerning the same, and the rather for that those
three men so named to be Captains are broken men in their estates
and fortunes, two of them being his Lordship’s near kinsmen, and
that if any evil be intended, they are conceived to be as apt men to
embrace and help therein as any of their degree in this country.
These matters seem the more strange unto me, for that they are so
privately carried and that upon Friday last I heard Sir Frederick
Hamilton say, that the Colonels that at my last being in Dublin
were raising men to go to Spain were since stayed by command out
of England. I have now therefore sent this bearer purposely by
these to make known to your Lordships what I have heard in this
business, which I humbly leave unto your Honours’ consideration,
and desiring to know your pleasure herein, with remembrance of
my most humble service unto your Lordships, I will end these and
be ever your Lordships’ in all duty to be commanded,

WirLiam CoLE.
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that upon this occasion your Lordship will be pleased to view our
letters concerning the plantation of Connaught dated the 24th of
April last, directed to Mr. Secretary Vane in that part thereof
which concerns the county Monaghan, where now those fires do first
break out. In the last place we must make known to your Lord-
ship that the army we have, consisting but of 2,000 foot and 1,000
horse, are so dispersed in garrisons, in several parts of the four pro-
vinces, for the security of these parts, as continually they have been
since they were reduced, as if they be all sent for to be drawn
together, not only the places where they are to be drawn from and
for whose safety they lie there, must be by their absence distressed
but also the companies themselves coming in so small numbers
may be in danger to be cut off in their march ; nor indeed have we
any money to enable the soldiers to enable them to march. And so
we take leave and remain your Lordship’s to be commanded,

WimLiaM PARsoNS.
JOHN BORLASE.
RoBERrRT BoLToN. Canc.

J. DiLron. TroMAs ROTHERHAM,
A. Midensis. Apam Lorrus.

J. RapHOE. J. TEMPLE.

R. Diasy. G. LowTHER.

F. WiLLouGcHBY. G. WENTWORTH.

J. WaRE. R. MEREDITH.
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further saith, that when they had Dublin they made sure of the rest,
and expected to be furnished with more arms at Dublin. He said,
‘I am now in your hands, use me as you will, but I am sure I shall
be shortly revenged.” And being demanded whether the Lord
Maguire was one appointed to this business he said he thought he
was.

TrO. ROTHERHAM. WiLLiaM PARrsons.
R. MEREDITH. R. DiLrLon.

Ap. LoFtus.

J. TEMPLE.

VOL. II. BB
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Christians, that God may be merciful unto me and forgive me my
sins. More of his speech I could not hear, which continued not long,
the guards beating off those that stood near the place of execution.
All that I have written here I declare to be true, and am ready, if
thereunto required upon my corporal oath, to attest the truth of
every word of it. And in testimony thereof I do subscribe my
hand and affix my seal this 28th day of February, 1681.”

JorN Ker (Locus Sigills).
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hearken to the propositions made by the Irish, who undertook to
take the government of Ireland into their own hands, which they
thought they could perform and then they promised to assist the
king against the hot spirits in Westminster (Burnet's Hist. of his
own Times, vol. i. p. 41). I cannot distinguish between the king
and queen considering their dark correspondence and joint plots. . .
But here a distinction must be again pointed out between the
massacre and the proposition by the Irish to take the government
of that island into their own hands. Of being accessory to the first
the king must be acquitted. The last is in a different predicament.”


















384 THE IRISH MASSACRES OF 16G4l.

Z.

The following proffer of testimony against an Irish rebel by two
of his countrymen (seventeenth century ¢ Careys ') appears to have
been preserved by the royalist or republican commissioners as an
etymological curiosity. The original MS. is carefully bound up with
the other documents in one of the volumes of depositions in Trinity

College.

“ Theise ar to sertif that i Knogher ma guire and Loghlin O
furnegan, that in regard wee have not goode Englis wee could not
expres our minds to the ful. Therefore all that wee both can
saye is that in regard wee cannot seure that wee did here him
Cohonaght o garvey say that hee did kil the woman, but wee did
here many others that was pressent and before his fase and hee
himselfe did never deneye it, but wee can bring in too that can
iustifie that they hard himselef confes seueral times that he did
murder an Engliswoman and did produse his skene and did show
the nix that her hed did make in it, the names of these tow wit-
nessies ar Hugh O Farrele of Magestown in the barrinny of
Nannin and Turlogh Mac Carran of Tooltoilne near Keles.”

The proffered testimony was rejected by the Commissioners, who
had more than enough of trustworthy witnesses to hear.

The following extract from the MS. autobiography of a clergy-
man who was with the besieged in the Castle of Tralee in 1642,
has I believe been already published by one of his descendants, an
English admiral, author of Travels in Greece and Asia Minor.
Some account of the Rev. Devereux Spratt will be found in the
Clerical Records of Cork, Cloyne, and Ross, edited by the Rerv.
Dr. Maziere Brady.

*“ May 1st, 1620. I was bornin a parish called Stratton on Vosse,
in the county of Somerset, where I was religiously educated by my
parents, Mr. Thomas Spratt and Elizabeth his wife, my father
being a reverend, godly divine, whom God made instrumental in
the conversion of many souls. When I was fourteen years old my
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Henry VIII. and one of his executors) and his wife Joan Champer-
nown, the aunt of Raleigh, and therefore the cousin of Edward
Denny, Earl of Norwich, mentioned at p. 81, vol. i. Sir Edward
married the Hon. Ruth Roper, daughter of Roper Lord Baltinglass
by his wife Anna Harrington, of the Exton family, and had with
other igsue Sir Arthur his heir, Edward and John, the three sons
to whom the Rev. Devereux Spratt was tutor in 1641. From the
eldest of the three descends the present Sir Edward Denny, Bart.
An interesting relic, an old English black-letter Bible, which was in
Tralee church during the two rebellions of 1641 and 1688, when
the town was burnt, escaped the flames, and is still preserved in the
Denny family. It retains the old covers, with metal loops at the
edges for fastening it with chains to the lectern or reading-desk in
the church. It is probably the oldest English Protestant Bible in
Ireland.
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